
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι µε τις υπ’ αρ. πρωτ. 11205/7279,

11204/7278 και 11206/7280 από 3 Νοεµβρίου 2022 αποφά-
σεις του Προέδρου της Βουλής, συγκροτήθηκαν: η Επιτροπή
του απολογισµού και του γενικού ισολογισµού του Κράτους
και ελέγχου της εκτέλεσης του προϋπολογισµού του Κρά-
τους, η Ειδική Διαρκής Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµά-
των και Συµβάσεων και η Ειδική Διαρκής Επιτροπή για την
Παρακολούθηση του Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης.,
σελ. 1955 - 1961 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1951, 1952, 1954, 1955,
1962, 1963, 1965, 1967, 1969, 1970, 1972, 1974 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Λειτουργικές

δαπάνες των Πρεσβειών της Ελλάδας», σελ. 1951 
β) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «  Άµεση ανάγκη στήριξης του Νοσοκοµείου

Σύρου και έκτακτες διακοµιδές», σελ. 1953 
ii. µε θέµα: «Θλιβερή η κατάσταση στο Γενικό Νοσοκοµείο

(Γ.Ν.) Λιβαδειάς», σελ. 1962 
γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε

θέµα: «Ερωτηµατικά και αντιδράσεις για την επένδυση Υγρο-
ποιηµένου Φυσικού Αερίου (LNG) στον Παγασητικό Κόλπο»,
σελ. 1964 

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i.  µε θέµα: «Οριοθέτηση του ρέµατος Πολυγνώτου στην

Δ’ Κοινότητα του Δήµου Θεσσαλονίκης», σελ. 1967 
ii. µε θέµα: «Υψηλή επικινδυνότητα νέων πληµµυρικών φαι-

νοµένων στο Κόµµα Λαµίας», σελ. 1969 
iii. µε θέµα: «Ανάγκη άµεσων παρεµβάσεων για την αντιµε-

τώπιση του πολύ σοβαρού προβλήµατος της διάβρωσης των
ακτών του Κορινθιακού», σελ. 1971 

iv. µε θέµα: «Συµφωνεί η Κυβέρνηση µε την πρότασή µας
-που είναι και καθολικό αίτηµα των τοπικών κοινωνιών και των
συγκεκριµένων δήµων της Β’  Πειραιά- για επέκταση του
µετρό και στο Κερατσίνι-Δραπετσώνα, Πέραµα και Σαλα-
µίνα;», σελ. 1972 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών: «Κύρωση της από 30.3.2022 Συµφω-
νίας Τροποποίησης της από 30.7.2018 Σύµβασης Παραχώ-
ρησης του έργου «Ανάπτυξη Εµπορευµατικού Κέντρου Θρια-
σίου Πεδίου» που κυρώθηκε µε τον ν. 4574/2018, µεταξύ της
εταιρείας «ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ
ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥΣΙΑΣ» και της εταιρείας «ΘΡΙΑ-
ΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ»,
καθώς και του Ελληνικού Δηµοσίου, της εταιρείας «ΕΤΒΑ
ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» και της
εταιρείας «ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕΘΝΩΝ ΜΕΤΑ-
ΦΟΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑ»», σελ. 1955 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 1951 – 1974

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 1951, 1952, 1954, 1955, 

1962, 1963, 1965, 1967, 
1969, 1970, 1972, 1974 

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1965, 1966
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 1967, 1968, 1969
ΔΕΝΔΙΑΣ  Ν.  , σελ. 1951, 1952
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ.  , σελ. 1967, 1968, 1969, 1970, 

1971, 1972, 1973
ΛΟΒΕΡΔΟΣ  Α. , σελ. 1951, 1952
ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1964, 1965
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 1962, 1963
ΠΛΕΥΡΗΣ Α.  , σελ. 1954, 1955, 1962, 1963
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 1972, 1973
ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ Ι. , σελ. 1969, 1970
ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ Ν. , σελ. 1953, 1954, 1955
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 1971
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Αθήνα, σήµερα στις 7 Νοεµβρίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 16.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας των Νοµικών και Κοι-
νοβουλευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συ-
ζητηθούν οι ερωτήσεις 98, 100, 108, 99, 103, 110, 112, 116, 109
και 114.

Ξεκινάµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 98/26-10-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή B1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υ-
πουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Λειτουργικές δαπάνες των πρε-
σβειών της Ελλάδας». 

Κύριε Λοβέρδο, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε, και καλή
εβδοµάδα. Πολύ µυαλό χρειάζεται και ηρεµία!

Η ερώτηση που απευθύνω στον κύριο Υπουργό των Εξωτερι-
κών, τον οποίο ευχαριστώ πολύ που είναι εδώ, του είναι γνωστή
στο περιεχόµενό της διότι επανειληµµένα στη Διαρκή Επιτροπή,
αλλά και στις κατ’ ιδίαν συναντήσεις, για τις οποίες οφείλω να
υπογραµµίσω στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι είναι παραδειγµα-
τικός διότι κάθε τόσο ενηµερώνει όλα τα πολιτικά κόµµατα και
καλά ποιεί. Η ενηµέρωσή είναι προσωπική. Άρα έχουµε τη δυνα-
τότητα να εκφράσουµε όλα τα κόµµατα στον ίδιο τις απόψεις µας
και για θέµατα τα οποία δεν είναι καλό να υπάρχουν διαρροές. 

Κύριε Πρόεδρε, έχω σεβαστεί απόλυτα τη σοβαρότητα αυτών
των ενηµερώσεων. Για αυτό και ποτέ από µένα, όπως έχουµε πει,
δεν έχει φύγει µισή κουβέντα και ούτε χρειαζόταν να φύγει µισή
κουβέντα.

Εδώ, όµως, στο θέµα για το οποίο κάνω επίκαιρη ερώτηση έχω
πραγµατική απορία, όχι πολιτική απορία, όχι µε ρητορικά σχή-
µατα οµιλώντας. Έχω µια πραγµατική απορία. Το 2019 ο προ-
ϋπολογισµός του ΣΥΡΙΖΑ για το Υπουργείο Εξωτερικών ήταν 259
εκατοµµύρια. Ήταν λίγα, αλλά και τα προβλήµατα της χώρας
ήταν τεράστια. Το 2020 τσίµπησε κάτι λίγο ο προϋπολογισµός
και πήγε στα 267 εκατοµµύρια. Το 2021 -µιλάω για προϋπολογι-
σµούς επόµενου έτους- πήγε στα 274 εκατοµµύρια. Κάτι γινόταν.
Το 2022 έπεσε στα 254 πίσω από τον προϋπολογισµό του ΣΥΡΙΖΑ
του 2019. 

Αναρωτιέµαι: Με αυτά τα χρήµατα ο Υπουργός θεωρεί ότι οι
πρέσβεις µας στο εξωτερικό τα καταφέρνουν; Οι οικονοµικοί µας
ακόλουθοι που έχουν αναλάβει πολύ βαρύ έργο σε ό,τι αφορά
την οικονοµία της χώρας, τις επενδύσεις και το εµπόριό της τα
καταφέρνουν;

Πραγµατικά επειδή η αρµοδιότητά µου ως υπεύθυνου εξωτε-
ρικών του κόµµατός µου µου επιτρέπει να ταξιδεύω συνέχεια,
είναι πολλές οι ηµέρες τον µήνα, κύριε Πρόεδρε, που δεν είµαι
στην Ελλάδα, µου δίνει όµως και την ευκαιρία να µιλώ µε τις
αρχές µας στο εξωτερικό και να ξέρω τι γίνεται. 

Άρα στέκοµαι -και κλείνω εδώ την πρωτολογία µου- ρωτώντας
τον Υπουργό Εξωτερικών, τον αγαπητό κ. Δένδια, εάν θεωρεί ότι
αυτά τα χρήµατα είναι αρκετά για να κάνουν οι διπλωµατικές
υπηρεσίες της χώρας µας στο εξωτερικό τη δουλειά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Λοβέρδο.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εξωτερικών κ. Νικόλαος - Γεώργιος
Δένδιας.

Κύριε Δένδια, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Κύριε Πρόεδρε, καλησπέρα σας και ευχαριστώ!

Αγαπητέ κύριε Υπουργέ, κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ και
για την αναγνώριση στο ζήτηµα της ειλικρινούς µεταξύ µας συ-
νεργασίας και ενηµέρωσης. Βεβαίως, συνιστά υποχρέωσή µου.
Δεν κάνω κάτι παραπάνω από αυτό. Πάντως σας ευχαριστώ για
την καλοσύνη σας να το αναγνωρίσετε.

Επίσης, οφείλω να πω ότι επί της αρχής στην ερώτησή σας,
όπως ξέρετε και όπως αναµένετε, θα συµφωνήσω µαζί σας. Δεν
πρόκειται να έρθω εδώ ούτε να ξεκινήσω λέγοντάς σας τότε έγι-
ναν αυτά, τότε έγιναν εκείνα ή φταίει εκείνος πριν. Θα συµφω-
νήσω µαζί σας ότι οι διαθέσιµες πιστώσεις, ιδίως για τα έξοδα
προβολής και δηµοσίων σχέσεων στις αρχές του εξωτερικού,
είναι πολύ περιορισµένες και ο συνολικός προϋπολογισµός του
Υπουργείου Εξωτερικών είναι, επίσης, πολύ περιορισµένος.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω δύο πράγµατα στην πρωτολο-
γία και να συνεχίσω να συµπληρώσω τη δευτερολογία βλέποντας
τη διαδικασία εδώ σαν µια διαδικασία αµοιβαίας ενηµέρωσης και
εξήγησης µιας στάσης στην Εθνική Αντιπροσωπεία και όχι σαν
µια προσπάθεια αντιµετώπισης της ερώτησης ως αντιπολιτευτι-
κού εργαλείου κατά της Κυβέρνησης.

Δεν θα επεκταθώ στα θέµατα του προϋπολογισµού που εί-
πατε. Πάντως, απλώς, το 2023 θα διαµορφωθεί γύρω στα 290
και µια προηγούµενη διαφορά, µια µείωση που φαίνεται, δεν είναι
πραγµατική µείωση διότι προσωπικό και διάφορες δαπάνες επέ-
στρεψαν στη Γενική Διεύθυνση Ανάπτυξης. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’
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Όµως ας µείνω στην ερώτησή σας γιατί έχει µεγαλύτερο εν-
διαφέρον. Κατ’ αρχάς, επί της ουσίας το 2023 το νούµερο µε το
οποίο θα ξεκινήσουν οι αρχές του εξωτερικού, θα διπλασιαστεί
και θα πάει γύρω στις 800.000 από τις 300.000 του 2022…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για ποιο θέµα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Για τα έξοδα προβολής και δηµοσίων σχέσεων, γι’ αυτό το οποίο
κυρίως αφορά η ερώτησή σας όπως τη διαβάζω. Επίσης, και οι
300.000 του 2022 θα φτάσουν µέχρι το τέλος του χρόνου περί-
που στο ένα εκατοµµύριο, µε επιπλέον εγκρίσεις της κεντρικής
υπηρεσίας για ad hoc ενέργειες. 

Όµως εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε να αντιµε-
τωπίσουµε ένα δοµικό πρόβληµα και γι’ αυτό υπήρξε προσπά-
θεια να διορθωθεί. Το δοµικό πρόβληµα είναι η όλη οικονοµική
διαχείριση του Υπουργείου, η οποία επιτρέπει κάθε χρόνο –κύριε
Πρόεδρε, ίσως να µου επιτρέψετε να εκµεταλλευτώ λίγο την
πρωτολογία- να υπάρχει σωρεία επιστροφών χρηµάτων τα οποία
αδυνατούν οι υπηρεσίες να απορροφήσουν. Υπάρχει βελτίωση
της απορρόφησης. Έχουµε φτάσει το 2021 στο 78% και υπολο-
γίζουµε ότι το 2022 θα περάσουµε το 80%. Ξεκινήσαµε κάτω από
το 70%. 

Όµως για να αντιµετωπιστεί αυτό, η ανάγκη είναι η συνολική
µεταρρύθµιση του Υπουργείου που υλοποιείται. Το λέω επιγραµ-
µατικά. Μπορώ να επεκταθώ στη δευτερολογία. Μιλάµε για τη
Γενική Οικονοµική Διεύθυνση, η οποία πρέπει να στελεχωθεί µε
άτοµα τα οποία γνωρίζουν διαχείριση. Το µεγάλο τµήµα του
Υπουργείου Εξωτερικών δεν γνωρίζει οικονοµική διαχείριση.
Έχουµε προκηρύξει τη θέση, υπήρξε άκαρπη, την επαναπροκη-
ρύξαµε. Δηµιουργήθηκε Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού µε
πλαίσιο το οποίο έχει κατανοµή των δράσεων, ώστε να ξέρουµε
ποιες δράσεις να χρηµατοδοτούµε και όχι ο Υπουργός να διανέ-
µει κατά την αρέσκειά του και τη συµπάθειά του ή κατά το όνοµα,
µεγάλο ή µικρό, της εκάστοτε πρεσβείας τα χρήµατα.

Έχουµε προχωρήσει σε ψηφιοποίηση της οικονοµικής διαχεί-
ρισης όλων των αρχών της εξωτερικής υπηρεσίας, κάτι το οποίο
θα αρχίσει να λειτουργεί την 1η Ιουνίου 2023. Όποιος µε διαδεχ-
θεί, δηλαδή, θα έχει ένα σοβαρό εργαλείο στα χέρια του να ξέρει
τι γίνεται στα οικονοµικά των υπηρεσιών του. 

Υπάρχει προεδρικό διάταγµα το οποίο θα συζητήσουµε, κα-
θώς θα ενηµερωθείτε αυτοτελώς εσείς µε την προηγούµενη ιδιό-
τητά σας ως προς τη σύνθεση αρχών της εξωτερικής υπηρεσίας,
γιατί θα επιφέρουµε αλλαγές και υπάρχει και υλοποίηση του
έργου ψηφιοποίησης των προξενικών υπηρεσιών ώστε να υπάρ-
χουν καλύτερες υπηρεσίες. 

Τα υπόλοιπα θα σας τα πω στη δευτερολογία. Όµως, συµπο-
σούµενη η απάντηση έχει ως εξής: πρώτον, περισσότερα χρή-
µατα το 2023, δεύτερον βελτίωση του συστήµατος ώστε να µην
επιστρέφονται χρήµατα. Αυτό σηµαίνει ψηφιοποιήσεις και στρα-
τηγικός σχεδιασµός, κατανοµή δράσεων και χρηµατοδότηση
δράσεων, όχι υπηρεσιών κατά το δοκούν του εκάστοτε Υπουρ-
γού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία
σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κατ’ αρχάς, χαίροµαι που ακούω ότι
ένα κονδύλι που σχετίζεται µε την προβολή της χώρας θα αυξη-
θεί. 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να γνωστοποιήσω το Σώµα ότι κατά τις
ενηµερώσεις που είχα, όλοι οι πρέσβεις συµφωνούν ότι τα χρή-
µατα που έχουν για την προβολή της πατρίδας µας στο εξωτε-
ρικό είναι 2.000 ευρώ, µε 2.500 ευρώ ετησίως. Αυτά τα χρήµατα
δεν φτάνουν για κάποια εθνική εορτή. Δεν φτάνουν για να γιορ-
τάσει η πρεσβεία αυτά που πρέπει να γιορτάσει και πολλές φο-
ρές, σε διάφορες χώρες, η σύσταση από την Αθήνα «Βρείτε και
κάποιον Έλληνα επιχειρηµατία εκεί να βοηθήσει» δεν µετράει
διότι οι επιχειρηµατίες αυτοί είναι µικροί και δεν µπορούν να αν-
ταπεξέλθουν σε τέτοιες δαπάνες. Ορισµένοι, µάλιστα, που ασχο-
λούνται µε τα αντικείµενα τα παρεµφερή µε αυτά που εµείς
χρησιµοποιούµε όταν κάνουµε εκδηλώσεις, σου λένε: «Περιµέ-
νουµε και τη δική σας εκδήλωση µήπως τελικά έχουµε και κάποια

δουλειά». Αυτά τα έχω ακούσει. Δεν τα γεννάει το µυαλό µου,
ούτε τα υποθέτω.

Εν αντιθέσει µε την Τουρκία, εν αντιθέσει µε όλες τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που σ’ αυτόν τον τοµέα, πραγµατικά,
υπερέχουν και µας αφήνουν πίσω. Διότι δεν µπορώ να δεχτώ ότι
υπάρχει πρέσβης µας ο οποίος δεν έχει οδηγό, οδηγεί ο ίδιος το
αυτοκίνητό του και το αφήνει έξω από τον τόπο της συνάντησης
µην τον δουν ότι πάει έτσι. Από ντροπή το αφήνει απ’ έξω. Με
αυτόν τον τρόπο δεν κάνεις εξωτερική πολιτική.

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, πολλές φορές µου έρχε-
ται στο µυαλό, από την ελληνική ιστορία, σε περιόδους στενότη-
τας που σκέφτονταν οι δηµαγωγοί Έλληνες πολιτικοί «τι να
κάνουµε τώρα; Δεν κλείνουµε και καµµιά πρεσβεία να γλιτώ-
σουµε κανένα έξοδο;» και αφήνανε τη δουλειά στους προξένους.
Ήταν ξένοι, ορισµένες φορές και Έλληνες, όπου υπήρχε Ελλη-
νισµός, αλλά όχι παντού. Λοιπόν, θα κάνουµε τη δουλειά µε τους
προξένους; Υπερβάλλω, αλλά µε την υπερβολή αυτή θέλω να
γίνω περισσότερο κατανοητός. Είναι πράγµατα αυτά; Πώς, ενώ
η κρίση, τουλάχιστον, θεωρητικά έχει ξεπεραστεί έχουµε ανεχθεί
να ανεβαίνει το δηµόσιο χρέος και λέµε από την άλλη πλευρά
«ναι, αλλά ο λόγος µικραίνει, άρα οι κίνδυνοι ελαττώνονται προ-
σώρας»; Πώς κάθε Υπουργείο διεκδικεί περισσότερα χρήµατα
και αυτό εδώ το Υπουργείο, από το οποίο εξαρτάται η προβολή
της χώρας µας στο εξωτερικό, παραµένει όχι στον ίδιο παρονο-
µαστή, αλλά µειώνονται οι σχετικές του δαπάνες; Είναι οι δαπά-
νες για την προβολή της χώρας και για να γίνεται και η δουλειά.
Για να γίνεται η δουλειά θέλει κάποιους ανθρώπους.

Δεν δέχοµαι τα οργανογράµµατα που πολλές φορές εκδίδον-
ται µε πληθωρικό τρόπο. Μιλάω για την απόλυτη ανάγκη, για τα
απολύτως αναγκαία και σε αυτά θέλω να είµαι πολύ αυστηρός
γιατί, κύριε Πρόεδρε, δεν µιλώ για κάτι που είναι τυχαίο. Ζητάµε
από τη χώρα να έχει τα µέγιστα αποτελέσµατα και τους ανθρώ-
πους που είναι επιφορτισµένοι µε αυτό δεν τους αφήνουµε. Μα-
θαίνω την περασµένη εβδοµάδα ότι τα γραφεία -γραφεία τα
λέγαµε παλιά-, εν πάση περιπτώσει ότι µειώνονται οι άνθρωποι
που ασχολούνται µε τις επενδύσεις και το εµπόριο της χώρας,
συρρικνώνεται και αυτή η υπηρεσία. Γιατί; Πραγµατικά απορώ.
Νιώθουµε τόσο άνετοι; Γιατί όλοι οι Υπουργοί κοιτάνε το βαλάν-
τιό τους; Το Υπουργείο Εξωτερικών γιατί δεν το κοιτάει; Επειδή
βγαίνει η δουλειά; Επειδή, τουλάχιστον, στα µεγάλα θέµατα τα
έχουµε καταφέρει; Αναφέροµαι στις διεθνείς συµφωνίες. Δεν
έχω κόµπλεξ ώστε να πω ότι κάτι δεν είναι καλό. Όταν είναι καλό
το λέω κι έτσι πιστεύω ότι ενισχύω και την ενότητα των πολιτικών
δυνάµεων, που βοηθάει την πατρίδα µου. Αλλά εδώ είναι κάτι
που, πραγµατικά, σηκώνω τα χέρια. Είστε τέσσερα χρόνια, δεν
είναι ότι ήρθατε χθες. Ο Υπουργός που κάθεται δίπλα σας, ο κ.
Πλεύρης, φαντάζοµαι ότι έχει να πει στη συζήτηση για τον προ-
ϋπολογισµό κάτι καλύτερο για το Υπουργείο του. Το Υπουργείο
Εξωτερικών γιατί δηλαδή; Επειδή δεν φωνάζουν οι διπλωµάτες;
Θα φωνάζουµε εµείς!

Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ πολύ, όχι τώρα γιατί δεν έχω κά-
ποια ανάγκη να έχω διαξιφισµούς µε τον Υπουργό Εξωτερικών
της χώρας, δεν µου προσθέτει κάτι, έχω αυτά που χρειάζοµαι,
αλλά να κάνουµε κάτι για τον κοινό σκοπό. Θα σας διαδεχθεί κά-
ποιος άλλος, θα σας διαδεχθεί ένα άλλο κόµµα αργότερα. Το
θέµα είναι ο καθένας µας να χτίζει, όχι να χαλάει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε κι εσείς τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):

Κύριε συνάδελφε, κύριε Υπουργέ, δεν έχω καµµία πρόθεση να
σας κατηγορήσω για τα κίνητρα υποβολής της ερώτησης και σας
ξαναλέω -γιατί θέλω να είµαι ειλικρινής προς την Εθνική Αντιπρο-
σωπεία- ότι συµµερίζοµαι σε µεγάλο βαθµό, τουλάχιστον, την
ανάγνωση των αριθµών.

Αυτό το οποίο θα ήθελα να σας παρακαλέσω να κάνουµε µαζί
είναι να ξεφύγουµε από την ανάγνωση των αριθµών ως αριθµών
και από τα λελογισµένα παράπονα των ανθρώπων που χειρίζον-
ται τα πενιχρά -όχι τόσο πενιχρά, γιατί σας ξαναείπα τι κάνει το
Υπουργείο κατά τη διάρκεια του χρόνου-, αλλά πενιχρά πάντως
και στον απόλυτο βαθµό που φθάνει, δηλαδή και το εκατοµµύριο
µε το οποίο θα ξεκινήσουµε το 2023 πενιχρό είναι. Και σωστά το-
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ποθετήσατε το µέτρο σύγκρισης στη γειτονική χώρα, η οποία λει-
τουργεί πολλές φορές εις βλάβην των δικών µας συµφερόντων.
Αυτό είναι αλήθεια, και η χώρα µας πρέπει να προβάλλει τα δί-
καιά της. Κατά συνέπεια, συµµερίζοµαι τα κίνητρα τα οποία σας
οδηγούν στην ερώτηση, σας παρακαλώ, όµως, να εµβαθύνετε
πίσω από το πρώτο πρόβληµα, στο δεύτερης τάξης σηµαντικό-
τερο πρόβληµα, το οποίο είναι η διαχρονική αδυναµία αυτού του
Υπουργείου -δεν θα ήθελα δηµοσίως να εξηγήσω γιατί, έχω και
εξήγηση γι’ αυτό- να απορροφά κονδύλια. Να σας πω ένα παρά-
δειγµα: ΕΣΠΑ. Είναι το µόνο Υπουργείο που δεν έχει εντάξει τί-
ποτα ποτέ και γι’ αυτό οι κτηριακές του υποδοµές και εντός της
χώρας και εκτός της χώρας πάσχουν. Λέτε για τα έξοδα των
αρχών εξωτερικού και σωστά το λέτε. Να σας δώσω έναν αριθ-
µό; 

Θα σας αιτιολογήσω και τη δική µου τρίχρονη διαδροµή και
παραπάνω, διότι έχετε δίκιο, δεν είµαι χθεσινός. Δεν µπορώ να
λέω, να φέροµαι και να οµιλώ σαν κάποιος που µόλις έχει έρθει
σε αυτό το πόστο. Ο ψηφισµένος προϋπολογισµός του 2021
ήταν 26 εκατοµµύρια ευρώ, µε επιπλέον διαµόρφωση έγιναν 43
εκατοµµύρια ευρώ. Μιλάµε για τις πιστώσεις αρχών εξωτερικού.
Το ξέρατε ότι επέστρεψαν 11 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία δεν
µπόρεσαν να απορροφήσουν; Άρα, µε ποιο βάρος θα πάω στο
Υπουργείο Οικονοµικών και θα του πω φέρε κι άλλα, όταν ο µη-
χανισµός του Υπουργείου, το οποίο διοικώ, δεν έχει τη δυνατό-
τητα να απορροφήσει τα κονδύλια; 

Ποια ήταν η επιλογή, λοιπόν; Διότι, έχετε δίκιο που µου λέτε
«τρία χρόνια που είσαι εκεί τι έκανες;». Θα σας απαντήσω τι
έκανα. Προσπάθησα να αλλάξω το σύστηµα λειτουργίας. Είπα
και προηγουµένως: Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών,
επιχειρησιακό σχέδιο µε κοστολογηµένες δράσεις, για να ξέ-
ρουµε που πάνε τα λεφτά, ψηφιοποίηση στα προξενεία. 

Εάν µου καταθέσετε ερώτηση αυτή τη στιγµή και µου µιλήσετε
για τα έξοδα τα οποία γίνονται επί τη βάσει των προξενικών ει-
σπράξεων µέχρι 30 Σεπτεµβρίου, δεν έχω να σας τα δώσω, διότι
δεν τα ξέρω. Θα µου έρθουν όλα µαζεµένα στο τέλος του χρό-
νου. 

Από εκεί και πέρα, επίσης, ψηφιοποιηµένη πλατφόρµα για τις
δράσεις, για να ξέρουµε ποιες δράσεις γίνονται και άρα τι χρή-
µατα πληρώνουµε σε αυτές τις δράσεις. 

Σε δεύτερο χρόνο, αλλαγή της διπλωµατικής ακαδηµίας για
να αλλάξει το προσοντολόγιο του διπλωµάτη, ώστε να αντιλαµ-
βάνεται και οικονοµικά. Με ρωτήσατε για τους ΑΕΥ. Θα µπο-
ρούσα να σας απαντήσω και γι’ αυτό, αλλά ο χρόνος δεν µου το
επιτρέπει. 

Πρέπει να κάνουµε -και λέω να κάνουµε, γιατί αυτό διατρέχει
πέραν της µιας κοινοβουλευτικής θητείας, ίσως δύο ή τρεις κατ’
ελάχιστον- µια συνολική µεταρρύθµιση η οποία, όµως, έχει µπει
σε έναν δρόµο. Διότι, αυτό το Υπουργείο για πρώτη φορά στην
ιστορία του, θα απορροφήσει για ψηφιακά έργα, άνω των 110
εκατοµµυρίων ευρώ. Θα αλλάξει ως Υπουργείο. Όποιος καθίσει
στην καρέκλα του Υπουργού Εξωτερικών µετά από δύο χρόνια,
θα διοικεί ένα άλλο Υπουργείο. Δεν θα απαντά σε εσάς ή σε οποι-
ονδήποτε άλλο, όπως σας απαντώ εγώ σήµερα. Όµως, αυτό
απαιτούσε µια ολόκληρη αλλαγή νοοτροπίας. Όχι να αυξάνω τα
κονδύλια για να τα επιστρέψω στο τέλος του χρόνου στο Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, για να µην έρχεται ο οποιοσδήποτε να µου
κάνει –ορθώς- έλεγχο και να µου λέει τι είναι αυτά που κάνεις,
αλλά αλλαγή συνολικά του συστήµατος, ώστε να µπορεί αυτό να
γίνει ένα σύγχρονο Υπουργείο του 21ου αιώνα. Αυτή είναι η απο-
λογία µου απέναντί σας. 

Και ξαναλέω καταθέτω την απολογία, συνυπογράφοντας την
ορθότητα αυτού που λέτε ότι σε απόλυτες τιµές το ποσό είναι
κωµικό. Επ’ αυτού δεν πρόκειται από εµένα να ακούσετε κάτι
άλλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλή συνέχεια και στους δύο. 

Δεν θα συζητηθούν λόγω αναρµοδιότητας του Υπουργείου οι
εξής:

Η τρίτη µε αριθµό 109/31-10-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Υποδοµών και

Μεταφορών, µε θέµα: «Για την πλήρη και άµεση αποκατάσταση
των σχολείων της Σάµου, τα οποία υπέστησαν σοβαρές ζηµιές
από τον σεισµό».

Η έβδοµη µε αριθµό 114/31-10-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υφυπουργό
στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα κρατικής αρωγής και
αποκατάστασης, µε θέµα: «Για την επισκευή - ανακατασκευή των
κτηρίων στις σεισµόπληκτες περιοχές της Περιφερειακής Ενό-
τητας Ηρακλείου και τις υφιστάµενες συνθήκες στέγασης των
κατοίκων».

Τώρα θα συζητηθεί η πρώτη η µε αριθµό 100/27-10-2022 επί-
καιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κυκλάδων
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Νικολάου Συρµα-
λένιου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη στή-
ριξης του Νοσοκοµείου Σύρου και έκτακτες διακοµιδές».

Κύριε Συρµαλένιε, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά για το ξεκίνηµα σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε. Κα-
λησπέρα κύριε Υπουργέ και καλή εβδοµάδα. 

Εγώ φέρνω σήµερα στη Βουλή, κύριε Υπουργέ, ένα θέµα το
οποίο το γνωρίζετε, είχαµε κάνει και επίσκεψη στο γραφείο σας
στα τέλη Μαΐου µε αντιπροσωπεία Βουλευτών απ’ όλα τα κόµ-
µατα. 

Φέρνουµε, λοιπόν, σήµερα στη Βουλή τη φωνή χιλιάδων Κυ-
κλαδιτών που όσο περνά ο καιρός βλέπουν το νοµαρχιακό τους
νοσοκοµείο, το Νοσοκοµείο της Σύρου, της πρωτεύουσας των
Κυκλάδων και της πρωτεύουσας της Περιφέρειας Νοτίου Αι-
γαίου να υποβαθµίζεται. 

Πριν από δέκα περίπου ηµέρες έγινε στην Ερµούπολη της
Σύρου και στο λιµάνι, µια πάρα πολύ µεγάλη κινητοποίηση, πο-
ρεία από εκατοντάδες, ίσως και χιλιάδες, πολίτες, οι οποίοι κα-
τέβηκαν για να υπερασπίσουν το νοσοκοµείο τους ως µια ύστατη
προσπάθεια να ακουστούν από την πολιτική ηγεσία στο ότι πρέ-
πει επιτέλους αυτό το νοσοκοµείο να ενισχυθεί άµεσα, τόσο µε
προσωπικό, γιατρούς και λοιπό προσωπικό, όσο και µε εξοπλι-
στικά µέσα για να λειτουργήσει στοιχειωδώς ως νοσοκοµείο.

Δυστυχώς, δεν έχει γίνει τίποτα από τότε που ήρθαµε στο γρα-
φείο σας. Θα αναφέρω στη δευτερολογία µου κάποια πράγµατα
περαιτέρω, για να µην καταναλώσω τον χρόνο της πρωτολογίας.
Αυτό έχει ως συνέπεια υποβάθµιση και απαξίωση του Νοσοκο-
µείου της Σύρου. Οι διακοµιδές των έκτακτων περιστατικών που
περνούν από το Νοσοκοµείο της Σύρου, κυρίως από τα µικρό-
τερα νησιά και από τις Δυτικές Κυκλάδες, γίνονται προβληµατι-
κές έως επικίνδυνες και µε αυτόν τον τρόπο ακυρώνεται και η
σηµασία της βάσης αεροδιακοµιδών, την οποία ιδρύσαµε εµείς,
ως κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, τον Ιούλιο του 2016.

Έχω µαζί µου ένα υπόµνηµα οκτακοσίων ογδόντα έξι κατοίκων
της Σερίφου, ένα µικρό νησί των Δυτικών Κυκλάδων, όπου φω-
νάζουν και αγωνιούν, διότι, όταν τους τυχαίνει ένα έκτακτο περι-
στατικό, τους πάνε στη Σύρο και εκεί χάνουν χρόνο, γιατί
χρησιµοποιείται το Νοσοκοµείο της Σύρου ως ενδιάµεσος σταθ-
µός για να πάνε µετά στην Αθήνα, ακριβώς επειδή δεν µπορεί να
κάνει τη δουλειά του το νοσοκοµείο. Είχαµε, δυστυχώς και θά-
νατο.

Οι άνθρωποι, λοιπόν, αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε απόγνωση,
διαµαρτύρονται και ζητούν να γίνει κάτι. Άρα, τα ερωτήµατα είναι
δύο, για να τελειώνω την πρωτολογία: Πρώτον, αν θα προχωρή-
σει, επιτέλους, ένας σχεδιασµός για την ουσιαστική ενίσχυση του
Νοσοκοµείου της Σύρου, µε εξειδικευµένο ιατρικό και λοιπό προ-
σωπικό, ώστε να λειτουργήσει πραγµατικά ως νοµαρχιακό νοσο-
κοµείο, εάν θα ενισχυθεί η καρδιολογική µονάδα και θα υπάρξει
και επεµβατική καρδιολογία. Διότι δεν κάνεις τίποτα αν διαπιστώ-
σεις έµφραγµα και δεν µπορείς να το λύσεις και στέλνεις τον άν-
θρωπο στην Αθήνα. Αυτό είναι το ένα ερώτηµα που αφορά
συνολικά στο νοσοκοµείο.

Το άλλο είναι αν µέχρι να ενισχυθεί το νοσοκοµείο θα χρησι-
µοποιείται η Σύρος ως ενδιάµεσος σταθµός των διακοµιδών, µε
κίνδυνο να χαθούν ανθρώπινες ζωές.

Αυτά είναι τα δύο κρίσιµα και καίρια ερωτήµατα, τα οποία πρω-
ταρχικά και κυριαρχικά απασχολούν τους Κυκλαδίτες.
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Συρµαλένιε. Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος
Πλεύρης.

Κύριε Πλεύρη, καλησπέρα σας! Καλή εβδοµάδα! Έχετε τον
λόγο για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Καλή βδοµάδα,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, να δούµε τα στοιχεία για το Νοσοκοµείο
Σύρου, γιατί πραγµατικά, έχω ακούσει διαµαρτυρίες για το Νο-
σοκοµείο Σύρου. Μάλιστα και στη συνάντηση που αναφέρετε λέ-
γατε «µη γίνει και το Νοσοκοµείο Σύρου» -αν είναι δυνατόν!-
«αναπτυγµένο κέντρο υγείας».

Πάµε να δούµε τα νούµερα, γιατί αντιλαµβανόµαστε ότι στη
νησιωτική Ελλάδα υπάρχουν προβλήµατα, είναι κάτι το οποίο συ-
νιστά ένα διαχρονικό πρόβληµα που πολλές φορές έχουµε θέσει
και προσπαθούµε να βρούµε λύσεις. Πάµε, όµως, να δούµε τι γί-
νεται στη Σύρο και ποια είναι η πραγµατική κατάσταση.

Πρώτα από όλα, στον προγραµµατισµό προσλήψεων που έγι-
νε τώρα για τις επτακόσιες θέσεις, ήδη έχουν προκηρυχθεί τρια-
κόσιες θέσεις και έχουν δοθεί, στην πρώτη δηλαδή φάση, δύο
θέσεις, µία θέση για την παθολογική ογκολογία και µία θέση για
την καρδιολογία για το Νοσοκοµείο της Σύρου, ενώ παράλληλα
ήδη από το 2021 έχει καλυφθεί η θέση του διευθυντή της µονά-
δας αυξηµένης φροντίδας.

Η προκήρυξη του 2020 προέβλεπε την κάλυψη δεκατριών θέ-
σεων προσωπικού διαφόρων κλάδων, ενώ παράλληλα µε την
επόµενη, την 7Κ, δόθηκε προτεραιότητα στην πλήρωση του νο-
σηλευτικού προσωπικού. Από το 2020 µέχρι το 2022, για να το
πούµε µε νούµερα, έχουν υπάρξει είκοσι µόνιµες προσλήψεις
γιατρών, εβδοµήντα προσλήψεις επικουρικού, νοσηλευτικού και
διοικητικού προσωπικού και έχει ολοκληρωθεί και η διαδικασία
επιπλέον πρόσληψης δεκαεννιά ατόµων νοσηλευτικού προσωπι-
κού και είναι να αναλάβουν.

Παράλληλα, έχουν ήδη προκηρυχθεί µε τη µεγάλη προκήρυξη
των νοσηλευτών των τεσσάρων χιλιάδων θέσεων, δύο θέσεις ΤΕ
Νοσηλευτών και πέντε θέσεις ΔΕ Νοσηλευτών. Αναµένεται προ-
φανώς και η έγκριση προσλήψεων του επικουρικού προσωπικού.

Θα σας το πω µε απλά λόγια. Την 1η Ιανουαρίου του 2020 υπη-
ρετούσαν στο Νοσοκοµείο της Σύρου διακόσια εξήντα τρία
άτοµα, γιατροί και υγειονοµικοί, και τώρα, στις 31-10-2022, υπη-
ρετούν τριακόσια δεκατρία άτοµα. Δηλαδή αυτό που λέτε ότι µει-
ώθηκε το προσωπικό και ότι η κατάσταση του νοσοκοµείου βαίνει
µειούµενη, δεν ισχύει, καθώς είναι πενήντα άτοµα παραπάνω που
υπηρετούν από ό,τι υπηρετούσαν τον Ιανουάριο του 2020. Αυτό
το πράγµα ακριβώς αποδεικνύει και τη βούληση της Κυβέρνησης
να στηρίξει το νοσοκοµείο.

Αναφέρεστε στο καρδιολογικό τµήµα ως ειδική µονάδα, που
για τη στελέχωση προβλέπονται τέσσερις θέσεις. Λειτούργησε
ποτέ; Δεν λειτούργησε ποτέ το τµήµα επεµβατικής καρδιολογίας
στο Νοσοκοµείο της Σύρου, και ούτε έχει υποβληθεί αίτηµα για
την αλλαγή του κανονισµού ώστε να λειτουργήσει. Άρα, στο κοµ-
µάτι του προσωπικού το Νοσοκοµείο της Σύρου, συγκριτικά µε
άλλα νοσοκοµεία της Νησιωτικής Ελλάδας, έχει µια αρκετά καλή
κάλυψη και έχει πολύ καλύτερη κάλυψη από ό,τι είχε τον Ιανουά-
ριο του 2020, κατά πενήντα άτοµα παραπάνω να υπηρετούν. 

Στο δεύτερο σκέλος της επίκαιρης ερώτησης αναφέρεστε στο
κοµµάτι των διακοµιδών. Να σας πω ότι οι διακοµιδές ανήκουν
αποκλειστικά στο ΕΚΑΒ. Για να γίνει η διακοµιδή, θα πρέπει ο
καλών γιατρός να επικοινωνήσει µε τον υγειονοµικό σχηµατισµό
που θα υποδεχθεί τον ασθενή. Επίσης, υπάρχει –και το γνωρίζετε
αυτό γιατί υπήρχε και επί των ηµερών σας- και λειτουργεί η πτη-
τική βάση στη Σύρο, που, σε συνδυασµό µε τη µονάδα αυξηµέ-
νης φροντίδας, έχει καθοριστική συµβολή στο να µειωθεί ο
χρόνος της διακοµιδής. Και ξέρουµε όλοι ότι ο χρόνος της δια-
κοµιδής είναι χρόνος ιδιαιτέρως πολύτιµος για την αντιµετώπιση
των περιστατικών. Συνεπώς, προσπαθούµε να στηρίξουµε το Νο-
σοκοµείο της Σύρου. 

Από τη συνάντηση που λέτε και µετά, ήδη στις προκηρύξεις
έχουν υπολογιστεί θέσεις και για τους νοσηλευτές και για τους
γιατρούς. Όµως, σε κάθε περίπτωση η εικόνα του νοσοκοµείου

ως προς τη δύναµή του, συγκριτικά µε την εικόνα που είχε στα
τέλη του 2019 και στις αρχές του 2020, είναι πολύ καλύτερη αυτή
τη στιγµή. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Συρµαλένιε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εσείς παρουσιά-

σατε τώρα µια εικόνα «κοσµογονίας» για το Νοσοκοµείο της
Σύρου, µας λέτε ότι όλα βαίνουν καλώς, µιλάτε για περισσότερο
προσωπικό, σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια, και τα λοιπά.
Αν ήταν έτσι όµως, τότε γιατί όλος αυτός ο κόσµος, και το νοση-
λευτικό και ιατρικό προσωπικό αλλά και ο πληθυσµός της Σύρου
και των άλλων νησιών, βρίσκονται σε αυτή την αναστάτωση;
Απλώς για αντιπολιτευτικούς λόγους; Είναι δυνατόν!

Εγώ, κύριε Υπουργέ, έχω τα εξής στοιχεία. Στη χειρουργική
κλινική σήµερα δεν υπάρχει διευθυντής. Τις εφηµερίες εκτελούν
οι αγροτικοί γιατροί. Από τη στιγµή που δεν υπάρχει διευθυντής,
αυτό λειτουργεί ως αντικίνητρο για τους γιατρούς που θέλουν
να ειδικευθούν στη χειρουργική κλινική. Αυτό είναι το πρώτο που
ήθελα να πω. 

Επίσης, η καρδιολογική κλινική µένει χωρίς διευθυντή στο
τέλος του χρόνου. Λειτουργεί σήµερα µε δύο «δανεικούς» καρ-
διολόγους από τη µονάδα αυξηµένης φροντίδας. Είπατε ότι έχει
διοριστεί προϊστάµενος στη µονάδα αυξηµένης φροντίδας. Βε-
βαίως έχει διοριστεί και νοµίζω ότι είναι γυναίκα, είναι προϊστα-
µένη. Όµως, η γυναίκα αυτή έχει µείνει µόνη της. Δεν λειτουργεί
η µονάδα αυξηµένης φροντίδας, διότι οι δύο καρδιολόγοι -για να
αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα που δεν µπορεί να αντιµετωπίσει
η καρδιολογική κλινική- έχουν µετατοπιστεί, έχουν µετακινηθεί
στην καρδιολογική κλινική. Εποµένως, δεν υπάρχει µονάδα αυ-
ξηµένης φροντίδας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Τώρα, σ' ό,τι αφορά τα στοιχεία τα οποία εσείς µου είπατε, να
σας πω τα εξής. Εγώ έχω στοιχεία τα οποία µου λένε ότι από το
2011 έχουµε εξήντα δύο συνταξιοδοτήσεις, ενώ µέχρι το τέλος
του 2022 οι συνταξιοδοτήσεις θα γίνουν εξήντα επτά και έχουµε
µόνο δεκαεπτά µόνιµες προσλήψεις. Οι κενές θέσεις σήµερα
είναι εκατόν πέντε. Εσείς παρουσιάσατε ότι πλέον όχι µόνο δεν
υπάρχουν κενές θέσεις, αλλά ότι υπάρχουν πάνω από τριακόσια
άτοµα τα οποία καλύπτουν όλες τις ανάγκες. 

Η παιδιατρική κλινική έχει γιατρούς αλλά δεν έχει νοσηλευτές
και νοσηλεύτριες. Μακάρι στην προκήρυξη να προβλέπεται θέση
νοσηλευτών. Ξέρετε, όµως, πολύ καλά -γιατί µας είχατε πει και
για τη Σύρο και για τη Νάξο ότι αυτά τα δύο νοσοκοµεία είναι
διασυνδεδεµένα- ότι κακώς αυτά τα δύο νοσοκοµεία είναι δια-
συνδεδεµένα. Θα έπρεπε να αυτονοµηθούν, διότι και η Νάξος
είναι ένα πολύ µεγάλο νησί που έχει γύρω της άλλα µικρότερα
νησιά και θα έπρεπε το νοσοκοµείο της να ενισχυθεί -που κι αυτό
αποδυναµώνεται καθηµερινά-, όπως και το Νοσοκοµείο της Σαν-
τορίνης. Όµως, δεν είναι η ώρα να το συζητήσουµε αυτό. 

Να σας πω, επίσης, ότι στο Κέντρο Υγείας της Τήνου που απέ-
χει µισή ώρα µε το πλοίο από τη Σύρο δεν υπάρχει παθολόγος
εδώ και πάρα πολλούς µήνες. Πάει κάποιος στο Κέντρο Υγείας
της Τήνου και δεν υπάρχει ούτε παθολόγος ούτε γενικός για-
τρός. 

Η κατάσταση, λοιπόν, στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και στα
νησιά χειροτερεύει µέρα µε τη µέρα. Το δηµόσιο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας απαξιώνεται και, σύµφωνα µε τις δικές σας ιδεοληψίες,
βεβαίως αυτά πάνε προς τη σωστή κατεύθυνση, διότι θέλετε όλο
και µεγαλύτερο µερίδιο του δηµόσιου συστήµατος να παραχω-
ρείται στον ιδιωτικό τοµέα. 

Με αυτές, λοιπόν, τις καταστάσεις το µόνο σίγουρο είναι ότι
θα πρέπει οι αγώνες όχι µόνο να συνεχιστούν αλλά να ενταθούν
µέσα στην κοινωνία και στον κόσµο της υγείας, ώστε να υπάρξει,
πραγµατικά, ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας που θα ανταποκρίνε-
ται στις ανάγκες του ελληνικού λαού και των πολιτών που ζουν
σε αυτή τη χώρα, ένα σύστηµα καθολικής και δωρεάν φροντίδας
σε όλη τη χώρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.

1954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Βουλευτά,

ο δηµόσιος χαρακτήρας του συστήµατος δεν είναι θέµα εξαγγε-
λιών και, αν θέλετε ακόµα, δεν είναι και θέµα ιδεοληψιών στις
οποίες αναφερθήκατε. Δηµόσιος χαρακτήρας είναι όταν πηγαίνει
ο πολίτης και µπορεί να βρίσκει το αγαθό της υγείας του δωρεάν,
όταν πηγαίνει στα νοσοκοµεία και µπορεί να βρίσκει γιατρούς και
νοσηλευτές στα νοσοκοµεία. Τότε εξυπηρετείται ο δηµόσιος χα-
ρακτήρας της υγείας. Και προφανώς εξυπηρετείται και όταν
κάνει συνέργειες και µε τον ιδιωτικό τοµέα, εφόσον ο πολίτης
παίρνει δωρεάν την ανάγκη και το προϊόν που µπορεί να υπάρχει
από το σκέλος κάθε υπηρεσίας που µπορεί να άπτεται στον χώρο
της υγείας. 

Και επειδή αναφερθήκατε στα νούµερα, τι πιο χαρακτηριστικό
από αυτό που σας είπα; Προβλήµατα προφανώς µπορούµε να
βρούµε πολλά, αλλά σας λέω ότι µιλάµε για ένα νοσοκοµείο που
έχει πενήντα άτοµα παραπάνω να εργάζονται απ’ ό,τι εργάζονταν
επί των ηµερών σας. Εάν σήµερα, λοιπόν, υπάρχουν προβλή-
µατα, σίγουρα αυτά τα προβλήµατα θα είναι λιγότερα, αφού
υπάρχουν περισσότεροι άνθρωποι που εργάζονται. 

Το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό -και αυτή είναι η δου-
λειά του- είναι προφανώς για να διεκδικεί, όπως, βεβαίως, αντι-
στοίχως οι πολίτες και οι ασθενείς. Ειδικά σε νησιωτικές περιοχές
που πολλές φορές οι πολίτες µπορεί να αισθάνονται αποκλεισµέ-
νοι -και συχνά είναι αποκλεισµένοι- είναι λογικό να ζητούν το κα-
λύτερο. 

Όµως, εµείς ερχόµαστε και σας λέµε µε στοιχεία ότι όλο το
τελευταίο διάστηµα υπήρξαν προσλήψεις. Ειδικά µετά τη συνάν-
τηση για την οποία λέτε, έχουν βγει επτά θέσεις επιπλέον νοση-
λευτών για µόνιµο προσωπικό, ενώ από τις τριακόσιες θέσεις
γιατρών βγήκαν οι δύο που ήταν οι απολύτως απαραίτητες, και
παράλληλα, µπαίνει και ο σχεδιασµός του επικουρικού προσω-
πικού. 

Και σχετικά µε αυτό που είπατε και το οποίο είναι αλήθεια,
ήµουν στη Νάξο και θα υπάρξει χρηµατοδότηση στο Νοσοκοµείο
της Νάξου, προκειµένου να έχει µεγαλύτερο περιθώριο ως προς
τους χώρους του. Θα γνωρίζετε πολύ καλύτερα από εµένα -υπό
την έννοια ότι είστε σε αυτές τις περιοχές- ότι το Νοσοκοµείο
της Νάξου χρειάζεται µια επέκταση, για να µπορέσει να καλύψει,
κυρίως, το χωροταξικό του πλαίσιο. Γι’ αυτό, µιλήσαµε για εξα-
σφάλιση πόρων από το Ταµείο Ανάπτυξης. Πράγµατι, λοιπόν,
εξετάζουµε και το ενδεχόµενο, όπως και σε άλλα νοσοκοµεία,
του κατά πόσο είναι απαραίτητη η διασύνδεση η οποία είχε γίνει,
και το Νοσοκοµείο της Νάξου είναι από τα νοσοκοµεία που εξε-
τάζουµε. 

Επειδή, όµως, αναφερθήκατε και µπήκαµε στην κουβέντα για
τους αγώνες και για τις κινητοποιήσεις οι οποίες γίνονται -και
προφανώς οι κινητοποιήσεις στον χώρο της υγείας είναι κινητο-
ποιήσεις που έχουν και πολιτικό πρόσηµο-, θέλω να σταθώ σε
µία χυδαιότητα που γίνεται αυτή τη στιγµή, κύριε Πρόεδρε, από
την ΟΕΝΓΕ σε βάρος της Αναπληρώτριας Υπουργού κ. Μίνας
Γκάγκα. 

Αυτή συνίσταται στο να βγαίνει το οποιοδήποτε αίτηµα και να
διεκδικεί ο κάθε φορέας κάτι που κατά την άποψή του θεωρεί
καλύτερο, παρά το γεγονός ότι εµείς φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο
για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας που στις νέες σύγχρονες συνθή-
κες είµαστε βέβαιοι ότι µπορεί να βοηθήσει την παρουσία για-
τρών και νοσηλευτών µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και
διασφαλίζουµε τον δηµόσιο χαρακτήρα µε πολλούς γιατρούς
µέσα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας -και στις δικές σας περιοχές,
κύριε Συρµαλένιε, ναι- και ενδεχοµένως και µε σχέση µερικής

απασχόλησης, ώστε οι ιδιώτες, οι οποίοι βρίσκονται έξω -και γνω-
ρίζετε πως δεν µπαίνουν µε πλήρη και αποκλειστική απασχό-
ληση- να µπορούν να µπουν µε µερική απασχόληση, για να γεµί-
ζουν τα νοσοκοµεία. Αυτές είναι πολιτικές που υπάρχουν αυτή
τη στιγµή σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η ΟΕΝΓΕ, λοιπόν, πέρα από τα αιτήµατα τα οποία βάζει, από
σήµερα ξεκίνησε στα νοσοκοµεία µας, πέρα από τις αφίσες, να
ανεβάζει αυτό το προκλητικό, χυδαίο πανό σε βάρος της Ανα-
πληρώτριας Υπουργού Υγείας, που τυχαίνει να είναι και γιατρός
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που την παρουσιάζει µε φέρετρα,
µε σταυρούς και ότι ναρκοθετεί το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Το
να έρχεται κάποιος και να εκφράζεται µε τον πιο ισχυρό τρόπο
είναι κάτι θεµιτό. Το να έχει, όµως, την απαίτηση αυτές οι χυδαι-
ότητες να µπαίνουν στα νοσοκοµεία εν είδει πανό, εκεί πέρα που
βρίσκονται άλλοι εργαζόµενοι, που βρίσκονται ασθενείς, µε συγ-
χωρείτε αλλά δεν ταιριάζει ούτε σε συνδικαλιστές ούτε σε για-
τρούς. Σας µιλάω ως Υπουργός που τους έχω δεχθεί όσες φορές
µου έχει ζητήσει η ΟΕΝΓΕ. Σέβοµαι απόλυτα τα µέλη του σωµα-
τείου που έρχονται και µιλάµε και διαπραγµατευόµαστε. Πολλές
φορές, επειδή οι εντάσεις είναι µεγάλες, υπάρχει µεγάλη ένταση
και ιδεολογική πολλές φορές αντιπαράθεση και προσπαθούµε
να λύσουµε προβλήµατα. Όµως, µε το να παρουσιάζεις µ’ αυτόν
τον τρόπο µια γυναίκα η οποία έχει δώσει τη ζωή της για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας και αυτή τη στιγµή είναι στη θέση της
Αναπληρώτριας Υπουργού, χωρίς κιόλας να είναι πολιτικό πρό-
σωπο, µε συγχωρείτε, αλλά αυτό είναι χυδαιότητα. Αυτές οι χυ-
δαιότητες δεν θα επιτραπεί να βρίσκονται µέσα στο Εθνικό µας
Σύστηµα Υγείας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Δεν είναι απάντηση σε εµένα
αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν απαντά σε
εσάς. Νοµίζω ότι γενικά µίλησε. Κύριε Πλεύρη, δεν απαντήσατε
…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όχι. Επ’ ευκαιρία
τα είπα σε εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Επ’ ευκαιρία τα είπε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι η

Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκ-
θεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών: «Κύρωση της από 30.3.2022 Συµφωνίας Τροποποί-
ησης της από 30.7.2018 Σύµβασης Παραχώρησης του έργου
«Ανάπτυξη Εµπορευµατικού Κέντρου Θριασίου Πεδίου» που κυ-
ρώθηκε µε τον ν. 4574/2018, µεταξύ της εταιρείας «ΓΑΙΑΟΣΕ Α.Ε.
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗΣ ΠΕΡΙΟΥ-
ΣΙΑΣ» και της εταιρείας «ΘΡΙΑΣΙΟ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΟ ΚΕΝΤΡΟ
ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ», καθώς και του Ελληνικού Δηµοσίου, της
εταιρείας «ΕΤΒΑ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΕΣ ΠΕΡΙΟΧΕΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙ-
ΡΕΙΑ» και της εταιρείας «ΓΚΟΛΝΤΑΙΡ ΚΑΡΓΚΟ ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΔΙΕ-
ΘΝΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ LOGISTICS ΑΝΩΝΥΜΟΣ ΕΤΑΙΡΕΙΑ»».

Επίσης, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι µε τις υπ’ αρ.
πρωτ. 11205/7279, 11204/7278 και 11206/7280 από 3 Νοεµβρίου
2022 αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής, συγκροτήθηκαν: η
Επιτροπή του απολογισµού και του γενικού ισολογισµού του
Κράτους και ελέγχου της εκτέλεσης του προϋπολογισµού του
Κράτους, η Ειδική Διαρκής Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµά-
των και Συµβάσεων και η Ειδική Διαρκής Επιτροπή για την Πα-
ρακολούθηση του Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης.

Οι σχετικές αποφάσεις έχουν αναρτηθεί στην Κοινοβουλευτική
Διαφάνεια, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα συζητηθεί η δεύ-
τερη µε αριθµό 108/31-10-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωρ-
γίου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Θλιβερή η
κατάσταση στο Γενικό Νοσοκοµείο (Γ.Ν.) Λιβαδειάς.

Κύριε Μουλκιώτη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-
σπέρα σας. Καλησπέρα, κύριε Υπουργέ.

Η επίκαιρη ερώτηση έχει να κάνει µε την κατάσταση που επι-
κρατεί στο Γενικό Νοσοκοµείο Λιβαδειάς. Υπήρξε µια πολύωρη
διακοπή ηλεκτρικού ρεύµατος στις 24 Οκτώβρη που είχε ως απο-
τέλεσµα να προκληθούν µεγάλα προβλήµατα, αλλά και αναστά-
τωση στη λειτουργία του νοσοκοµείου.

Συγκεκριµένα, διακόπηκε η διαδικασία της αιµοκάθαρσης για
πάρα πολλούς ασθενείς οι οποίοι µεταφέρθηκαν σε ιδιωτικά θε-
ραπευτήρια. Επίσης, επηρεάστηκε η λειτουργία αρκετών τµηµά-
των, ανάµεσά στα οποία ήταν και η κλινική COVID και τα επεί-
γοντα περιστατικά και επίσης ανεστάλησαν χειρουργεία. Η
βλάβη σε κάποιον βαθµό αποκαταστάθηκε το βράδυ της ίδιας
µέρας µετά από κινητοποίηση συνεργείου που ήλθε από την
Αθήνα, όµως, οι διακοπές συνεχίστηκαν και η ενεργοποίηση της
γεννήτριας δεν ήταν σε θέση να διασφαλίσει την πλήρη και οµα-
λή λειτουργία του νοσοκοµείου µέχρι τις 26 Οκτωβρίου.

Ταυτόχρονα, κύριε Υπουργέ, συνεχίζεται και τώρα που µιλάµε
η ύπαρξη σοβαρών προβληµάτων στη λειτουργία του νοσοκο-
µείου, καθώς πολλές ειδικότητες, αν και αναγκαίες, δεν εφηµε-
ρεύουν, αναισθησιολόγοι, πνευµονολόγοι, νευρολόγοι, ωτορινο-
λαρυγγολόγοι, νεφρολόγος, οφθαλµίατρος, ενώ έχουν αποσπα-
στεί από το νοσοκοµείο νεφρολόγοι και παιδίατροι και έχει µε-
τακινηθεί και χειρουργός. Υπάρχει αδιαφορία για την αναγκαιό-
τητα που υπάρχει και για τις ελλείψεις τους.

Επειδή, κατ’ αρχάς, η διακοπή ρεύµατος είχε αποτέλεσµα να
εκτίθεται η υγεία των πολιτών, καθώς το να µείνει ένα νοσοκο-
µείο χωρίς ρεύµα, έστω και για δέκα λεπτά, εκτίθεται και αποτε-
λεί µία θανατηφόρο συνθήκη, επειδή πολλές ιατρικές πράξεις,
κρίσιµες υποδοµές του νοσοκοµείου, αλλά και πολύ κρίσιµες συ-
σκευές για τη ζωή των ασθενών εξαρτώνται απ’ αυτό, ενώ και η
αναστολή χειρουργείων -ένεκα αυτού επίσης του λόγου- προκα-
λεί πλείστα όσα προβλήµατα. 

Το Νοσοκοµείο της Λιβαδειάς είναι ένα κοµβικό νοσοκοµείο
που διαθέτει εξειδικευµένα τµήµατα και ταυτόχρονα έχει αναλά-
βει το βάρος περιστατικών COVID, δεδοµένα που καθιστούν ανα-
γκαίες τις προϋποθέσεις για τη στήριξη, τη στελέχωση και την
ενδυνάµωσή του. 

Είναι θλιβερή η εικόνα, κύριε Υπουργέ, το Νοσοκοµείο της Λει-
βαδιάς να είναι αποτέλεσµα κυρίως της υποστελέχωσης τόσο
της ιατρικής, όσο και της τεχνικής υπηρεσίας. Και γι’ αυτό τον
λόγο σηµειώνω ότι η τεχνική υπηρεσία µολονότι από καιρού εις
καιρόν έχει προβεί σε διαρκείς έγγραφες προειδοποιήσεις σε
σχέση µε την ασφαλή λειτουργία του νοσοκοµείου, παρά ταύτα
δεν έχει υπάρξει πρόνοια για την επαρκή στελέχωσή της. Και
παρά τις κυβερνητικές εξαγγελίες και υποσχέσεις, το Γενικό Νο-
σοκοµείο Λιβαδειάς κινδυνεύει, καθώς παραµένει υποστελεχω-
µένο µε προβληµατικές υποδοµές και προβληµατικό ιατροτεχνο-
λογικό εξοπλισµό, ίσως λόγω έλλειψης και πόρων. 

Ερωτάµε, κύριε Υπουργέ, πρώτον: Για ποιον λόγο δεν λειτούρ-
γησε το εφεδρικό σύστηµα ηλεκτροδότησης στο Νοσοκοµείο
της Λειβαδιάς;

Δεύτερον: Ποιες ήταν οι επιπτώσεις διακοπής ρεύµατος στη
λειτουργία των υποδοµών και των ιατρικών συσκευών του νοσο-
κοµείου και σε ποιες άµεσες ενέργειες έχετε προβεί για την
πλήρη αποκατάσταση της λειτουργίας του και πότε;

Τέλος, αξιολογήθηκαν οι επανειληµµένες παρατηρήσεις της
τεχνικής υπηρεσίας και µε ποιον τρόπο; Και εάν καταλογίστηκαν
εκ του αποτελέσµατος ευθύνες, ποιες είναι αυτές και σε βάρος
ποιων;

Το δεύτερο κεφάλαιο των ερωτήσεων αφορά τα εξής: Σε ποιες
ενέργειες θα προβείτε, κύριε Υπουργέ και µε ποιο χρονοδιά-
γραµµα για την άµεση αντιστροφή της αποδυνάµωσης του Νο-
σοκοµείου της Λειβαδιάς, λόγω των αποσπάσεων και µετακινή-

σεων από αυτό, τις οποίες κρίνουµε προκλητικές, καθώς και για
την περαιτέρω ενίσχυσή του µε µόνιµη στελέχωση ιατρικού, δι-
οικητικού, τεχνικού προσωπικού, υποδοµών και ιατροτεχνολογι-
κού υλικού;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος

Πλεύρης.
Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Βουλευτά,

πράγµατι υπήρξε διακοπή της ηλεκτροδότησης στις 24 Οκτω-
βρίου 2022. Η διακοπή αυτή οφειλόταν στη ΔΕΗ. Αρχικά δεν
υπήρχε πρόβληµα µε τη γεννήτρια. Η γεννήτρια, δηλαδή, τέθηκε
σε ισχύ. Μάλιστα, είχαν γίνει και δοκιµές, όπως γίνονται δοκιµές
ανά τακτά χρονικά διαστήµατα για να διαπιστωθεί ότι λειτουρ-
γούν οι γεννήτριες. Όµως, δυστυχώς, εξαιτίας ενός προβλήµα-
τος, που δεν µπορούσε να προβλεφθεί και ήταν βραχυκύκλωµα
που έγινε στην ηλεκτρονική πλακέτα, προκλήθηκε ουσιαστικά
πρόβληµα, µε αποτέλεσµα να τεθεί και αυτή εκτός λειτουργίας
και να υπάρξει µία συνολική διακοπή στην ηλεκτροδότηση η
οποία διήρκησε τρεις ώρες. Με µεγάλη και κοπιώδη προσπάθεια
από το εξωτερικό συνεργείο µπόρεσε να αποκατασταθεί το πρό-
βληµα και να επανέλθει η ηλεκτροδότηση από τη ΔΕΗ.

Μέσα σε αυτό το χρονικό διάστηµα υπήρξε πρόβληµα µε τους
εξής ασθενείς: Τρεις αιµοκαθαιρόµενοι αποσυνδέθηκαν µε
πλήρη ασφάλεια και παραπέµφθηκαν σε ιδιωτικά κέντρα τεχνη-
τού νεφρού της περιοχής, προκειµένου να συνεχίσουν τη θερα-
πεία τους. Δύο νοσηλευόµενοι ασθενείς κρίθηκε ότι µπορεί να
είχαν πρόβληµα -ο ένας ήταν στην παθολογική κλινική και ο άλ-
λος στην πτέρυγα COVID- και τέθηκε θέµα να µεταφερθούν σε
άλλα νοσοκοµεία, αλλά δεν χρειάστηκε να γίνει η διακοµιδή τους,
γιατί στο ενδιάµεσο αποκαταστάθηκε το πρόβληµα. 

Το συγκεκριµένο πρόβληµα δεν συνεχίστηκε. Υπήρξαν κά-
ποιες µικρές διακοπές ηλεκτροδότησης που ήταν προγραµµατι-
σµένες, προκειµένου να µπορεί να εντοπιστεί ποιο ακριβώς ήταν
το πρόβληµα που είχε προκληθεί µε τη µη ηλεκτροδότηση της
24ης Οκτωβρίου και δεν δηµιουργήθηκε κανένα επιπλέον πρό-
βληµα πέρα από τα προβλήµατα τα οποία σας περιέγραψα. Μά-
λιστα, µέχρι σήµερα δεν έχει αναφερθεί κάτι αρµοδίως για άλλα
προβλήµατα είτε σε ασθενείς είτε σε οποιαδήποτε άλλη δραστη-
ριότητα του νοσοκοµείου. 

Σε αυτό το σηµείο να σηµειώσουµε ότι τα περισσότερα µηχα-
νήµατα, πέρα από την ηλεκτροδότηση, είτε από τη ΔΕΗ είτε από
τη γεννήτρια, διαθέτουν και µπαταρίες και σταθεροποιητές τά-
σης, µε αποτέλεσµα να µπορούν να λειτουργούν για επαρκή χρο-
νικό διάστηµα και χωρίς να έχουν ηλεκτροδότηση. 

Αναφορικώς τώρα µε το τι ενέργειες γίνανε µετά το συµβάν,
δόθηκε ήδη εντολή από τον διοικητή του νοσοκοµείου και κατα-
τέθηκε άµεσα από τον υποδιευθυντή της διεύθυνσης τεχνικού οι
τεχνικές προδιαγραφές για την ανάλογη διερεύνηση αντικατά-
στασης µε βάση τις προβλεπόµενες διαδικασίες µε ό,τι άλλο
απαιτείται, δηλαδή ποιες άλλες ενέργειες θα πρέπει να έχει το
νοσοκοµείο για να µην βρεθεί έστω και για αυτό το χρονικό διά-
στηµα σε δυσλειτουργία και παράλληλα ο διοικητής της 5ης ΥΠΕ
έχει διατάξει τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης µε βάση
αυτό το περιστατικό, οπότε θα σας ενηµερώσουµε όταν θα
υπάρξει και το αντίστοιχο πόρισµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως αντιλαµβάνεστε το ερώτηµα δεν είναι

ερώτηµα Βουλευτή απλώς, είναι ερώτηµα όλης της κοινωνίας,
της Βοιωτίας, των πολιτών. Αντιλαµβάνεστε ότι δεν έγιναν χει-
ρουργεία για τρεις µέρες. Τρεις µέρες «stop» χειρουργεία. Οι το-
κετοί µεταφέρθηκαν στην Άµφισσα, κύριε Υπουργέ. Η αιµοκά-
θαρση δεν έγινε. Πήγε στη Λαµία ή στα ιδιωτικά συστήµατα.
Υπήρξε θέµα. Δεν ήταν κάτι απλό. Γι’ αυτό κάνουµε την ερώτηση,
είναι µείζονος σπουδαιότητας ζήτηµα και γι’ αυτόν τον λόγο το
αναφέρω σε εσάς.

Και να πω και κάτι, κύριε Υπουργέ; Υπάρχει πολιτική προστα-
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σία. Γιατί δεν υπήρξε αίτηµα προς την πολιτική προστασία της
Βοιωτίας, προκειµένου να συνεισφέρει για να µην έχουµε προ-
βλήµατα; Δεν έγινε τίποτα µα απολύτως τίποτα από αυτό.

Δεύτερο θέµα. Λυπάµαι, αλλά θεωρούµε ότι υπάρχει πρό-
βληµα στο Νοσοκοµείο της Λειβαδιάς. Ξέρετε σε τι βαθµό έχει
φτάσει η απογύµνωση του; Δεν σας έχουν ενηµερώσει; Ξέρετε
ότι έχει τρεις εβδοµάδες και συνεχίζεται να µην υπάρχει ίντερνετ
στο Νοσοκοµείο της Λειβαδιάς; Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν
εξυπηρετούνται οι χρόνιες συνταγογραφήσεις των ασθενών; Ξέ-
ρετε ότι δεν συνταγογραφούνται λόγω αυτής της έλλειψης, της
απλής, του ίντερνετ; Δεν συνταγογραφούνται απεικονίσεις µα-
γνητικές, αξονικές, υπερήχων, αιµατολογικού ελέγχου.

Η τεχνική υπηρεσία, κύριε Υπουργέ, του νοσοκοµείου είναι
υποδιεύθυνση. Έχει το τεχνικό τµήµα, έχει και το τµήµα βιοϊα-
τρικής τεχνολογίας. Έχει µεγάλη ισχύ το νοσοκοµείο. Έχει πολ-
λούς µηχανουργικούς χώρους, έχει και µια τεράστια έκθεση. Γι’
αυτό θέλει -και το λέµε- εξειδικευµένο τεχνικό προσωπικό. Τι
αναφέρω, για παράδειγµα, κύριε Πρόεδρε; Μονάδα τεχνητού νε-
φρού, στην οποία απασχολείται ιδιαίτερα ο µοναδικός τεχνίτης
υδραυλικός. Απασχολείται επίσης -ο ίδιος αυτός τεχνίτης από τη
µονάδα τεχνητού νεφρού- στο κέντρο διανοµής ιατρικών αερίων,
στην πυρόσβεση του νοσοκοµείου στα είκοσι πέντε χιλιάδες τε-
τραγωνικά µέτρα του νοσοκοµείου και µε την ύδρευση και απο-
χέτευση του νοσοκοµείου. Ε, τι άλλο θα κάνει; Να σας πω για
τον ηλεκτρολόγο, κύριε Υπουργέ; Τα λέµε, γιατί πονάµε το θέµα
και υπάρχει µεγάλη αναστάτωση του κόσµου. Θέλω να το λάβετε
τοις µετρητοίς. Δεν κάνω αντιπολίτευση και το ξέρετε πολύ καλά
όταν κάνω ερωτήσεις τι νόηµα έχουν οι ερωτήσεις µου.

Ο ηλεκτρολόγος, κύριε Υπουργέ, απασχολείται µε την αποκα-
τάσταση των ηλεκτρολογικών βλαβών, τηλεφωνικές βλάβες, πυ-
ρανίχνευση, πυρασφάλεια, ανελκυστήρες, ιατρικά αέρια, κέντρα
πεπιεσµένου αέρα, κέντρα κενού, αντλιοστάσια, κλιµατιστικές
µονάδες, λεβητοστάσια. Όλα αυτά είναι αδύνατο να λειτουργούν
µε ασφάλεια ένα νοσοκοµείο σε όλους τους τοµείς, αν δεν µπο-
ρούµε, παραδείγµατος χάριν, να προσφέρουµε στην ιατρική υπη-
ρεσία ιατρικά αέρια, ρεύµα στο χειρουργείο ή να προσφερθεί εν
πάση περιπτώσει το νερό και η ώσµωση όπως το λένε οι γιατροί
στη µονάδα τεχνητού νεφρού.

Αυτές οι παρατηρήσεις, κύριε Υπουργέ, έχουν αναφερθεί και
είναι πάρα πολύ σηµαντικές από την τεχνική υπηρεσία. Θα κα-
ταθέσω το έγγραφο στα Πρακτικά. Αναφέρεται στο έγγραφο του
τελευταίου δεκαηµέρου του µηνός Οκτωβρίου και σε προηγού-
µενα όµοια έγγραφα στα οποία λέει ο υποδιοικητής της τεχνικής
υπηρεσίας; «Σας ενηµερώνουµε ότι δεν καλύπτονται οι βάρδιες
από ηλεκτρολόγους και υδραυλικούς µε συνέπεια να µην είναι
εγγυηµένη η ασφαλής λειτουργία του νοσοκοµείου». Έχει αριθ-
µούς πρωτοκόλλου από το έτος 2019, 2020, 2022, δηλαδή συ-
νεχή έγγραφα τα οποία υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, τα γνωρίζει η
διοίκηση και δεν έχει κάνει µέχρι τώρα τίποτα και οι ελλείψεις πα-
ραµένουν ελλείψεις. Αυτό είναι ένα µείζον ζήτηµα το οποίο δεν
µπορούµε να καταλάβουµε. Φαντάζεστε τι µπορεί να γίνει. Φαν-
τάζεστε, κύριε Υπουργέ, την ώρα του χειρουργείου να έχουµε
διακοπή ιατρικών αερίων και να µην είναι σε υπηρεσία ο µοναδι-
κός υδραυλικός. Φαντάζεστε, κύριε Υπουργέ, να µην είναι ούτε
ηλεκτρολόγος; Φαντάζεται κανείς τον ηλεκτρικό πίνακα του τµή-
µατος επειγόντων περιστατικών, κύριε Πρόεδρε, να έχουµε βρα-
χυκύκλωµα και να µην υπάρχει ηλεκτρολόγος. Αυτό έχει να κάνει
µε τις ελλείψεις και το λέει ο υποδιοικητής της τεχνικής υπηρε-
σίας. Γι’ αυτό κάνουµε την επίκαιρη ερώτηση και θέλουµε µια
απάντηση. Δυστυχώς απάντηση µέχρι σήµερα δεν έχει δοθεί
ούτε στους γιατρούς, ούτε στο προσωπικό του νοσοκοµείου,
αλλά ούτε και στους πολίτες της Βοιωτίας.

Υπάρχουν πλείστες διαµαρτυρίες, κύριε Υπουργέ.
Εγώ θα σας καταθέσω στα Πρακτικά ψήφισµα του Δηµοτικού

Συµβουλίου Λιβαδειάς γι’ αυτό το θέµα. Είχε κληθεί ο διοικητής
του νοσοκοµείου και αρνήθηκε να παραστεί. Απόφαση του Συλ-
λόγου Εργαζοµένων Γενικού Νοσοκοµείου Θηβών. Απόφαση της
τριµελούς επιτροπής γιατρών. Δηµοσιεύσεις στον Τύπο: «Διά-
βηµα», «Σκυτάλη». Αναφέρονται όλα αυτά για το Νοσοκοµείο της
Λιβαδειάς και για τα προβλήµατα που έχει. Δεν τα λέµε τυχαία,
κύριε Υπουργέ. Τα λέµε επειδή υπάρχουν µείζονα ζητήµατα. Ε-

µείς θεωρούµε ότι αν υπήρχε προσωπικό σε αυτή την περίπτωση
δεν θα υπήρχε ούτε δευτερόλεπτο πρόβληµα. Γιατί θα έπαιρνε
το προσωπικό τις γεννήτριες, θα πήγαινε έξω από το µπαλκόνι
κάθε µονάδας, θα τη συνέδεε µε τον πίνακα και θα ήταν εντάξει.
Δεν υπήρχε όµως και να τα αποτελέσµατα. Δεν θα υπήρχε κανέ-
νας αιφνιδιασµός και δεν θα υπήρχε και κανένας κίνδυνος. Δεν
αντιµετωπίζονται, κύριε Πρόεδρε οι τραγικές αυτές ελλείψεις
µόνο µε προσλήψεις συµβασιούχων ή µε µετακινήσεις προσωπι-
κού από ένα νοσοκοµείο στο άλλο ή από το κέντρο υγείας. Κύριε
Υπουργέ, σας το λέω. Εντέλλεστε για δέκα-δεκαπέντε εφηµερίες
τον µήνα. Δεν γίνεται. Δεν αντιµετωπίζονται έτσι τα προβλήµατα
του νοσοκοµείου. 

Δεν µπορεί επίσης η βλάβη αυτή να αποτελεί κανονικότητα,
κύριε Υπουργέ. Δεν µπορούµε να δεχθούµε ότι είναι κανονικό-
τητα. Η βλάβη που υπήρξε είναι ένα µέγα ζήτηµα. Δεν µπορούµε
να το ξεπεράσουµε έτσι. Είµαι βέβαιος ότι ούτε εσείς θα υιοθε-
τήσετε ότι είναι κανονικότητα. Αλλά ούτε και η στελέχωση σε
ευαίσθητους τοµείς του τεχνικού τµήµατος αποτελεί κανονικό-
τητα. Και το λέει ο καηµένος ο υποδιευθυντής που έχει ευθύνη.

Εν πάση περιπτώσει, η µη λειτουργία για τρεις µονάδες του
ίντερνετ να πούµε ότι είναι κανονικότητα, επειδή είναι το πιο
απλό; Αφού έχει χίλια δυό προβλήµατα. Επιτρέπεται στις µέρες
µας να έχουµε τέτοια θέµατα; Και στο τέλος-τέλος, κύριε Υ-
πουργέ, σας παρακαλώ πολύ. Υπάρχει ευθύνη; Και αν υπάρχει
ευθύνη, ποιος την έχει. Γιατί εµείς δεν µπορούµε να δεχτούµε
ότι δεν υπάρχει ευθύνη. Υπάρχει ευθύνη, είναι υπαρκτή και είναι
και καταλογιστέα. 

Υπάρχει κάτι που δεν γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε ότι
έχει δεκατρείς µήνες να υπάρχει εργολαβία -το backup- για την
τεχνική εξυπηρέτηση του νοσοκοµείου; Δεκατρείς µήνες δεν
έκανε τίποτα. Παρακαλούσε η τεχνική υπηρεσία για να γίνει αυτό
και δεν έγινε. Αυτή είναι η πληροφορία που έχω. Και την επόµενη
ηµέρα της βλάβης αµέσως έγινε η εργολαβία να υπάρχει backup
στην τεχνική υπηρεσία. Γιατί αυτή η αδράνεια; Αυτή η ολιγωρία
γιατί να υπάρχει σε αυτό το θέµα; Η υποδιεύθυνση τεχνικής υπη-
ρεσίας γιατί να είναι εκτεθειµένη; Αυτός που υπηρετεί, εν πάση
περιπτώσει και έχει την ευθύνη. 

Καταλήγω. Έχει κλονιστεί η εµπιστοσύνη µας στη διοίκηση του
Νοσοκοµείου Λειβαδιάς. Έχουν διαρραγεί οι σχέσεις γιατρών και
εργαζοµένων µε τη διοίκηση του νοσοκοµείου Λειβαδιάς. Υπάρ-
χει θέµα. Κάντε µια αιφνίδια επίσκεψη όποτε θέλετε και σας καλώ
να πάµε µαζί για να δείτε τα πράγµατα πώς είναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εδώ κλείνετε. Δεν
έχει άλλο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Καταλήγω. 
Ζητάµε, κύριε Υπουργέ, να δείτε τα θέµατα όπως σας τα ανα-

φέραµε. Δεν κάνουµε µικροπολιτική. Δεν κάνουµε απλώς αντιπο-
λίτευση. Αναφέρουµε την πραγµατικότητα όπως είναι. 

Και θα ήθελα να µας πείτε αν σας ενηµέρωσαν, εάν αξιολογή-
θηκαν οι επανειληµµένες παρατηρήσεις της τεχνικής υπηρεσίας
που κατέθεσα στα Πρακτικά κι αν θα καταλογίσει ευθύνες η 5η

ΥΠΕ που θα κάνει την ΕΔΕ. Αξιολογήθηκαν αυτά τα θέµατα, οι
ελλείψεις της τεχνικής υπηρεσίας; Σε ποιες ενέργειες επιτέλους
θα προβείτε για να στελεχωθεί αυτό το νοσοκοµείο; Έχει προ-
βλήµατα και το ξέρετε, κύριε Υπουργέ. Είναι κοµβικό νοσοκο-
µείο. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ για την υπερβολική ανοχή
σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ήταν για νοσοκοµείο.
Ήταν λεπτό το ζήτηµα. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνά-

δελφε, πραγµατικά σε καµµία περίπτωση δε θα έλεγα ποτέ ότι
οι ερωτήσεις που κάνετε χαρακτηρίζονται από οποιαδήποτε µι-
κροπολιτική ή µικροκοµµατικό συµφέρον. Πάντοτε επιδεικνύετε,
τουλάχιστον στις ερωτήσεις που έχει τύχει να σας απαντήσω, ότι
πραγµατικά έχετε ένα ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Είναι λογικό γιατί
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είναι ενδιαφέροντα του νοµού σας. Τις περισσότερες φορές,
στις ερωτήσεις τις οποίες κάνετε προσπαθείτε να αναφερθείτε
και σε λύσεις οι οποίες µπορούν να δοθούν. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση, κύριε συνάδελφε, προφανώς
δεν είναι κανονικότητα. Η βλάβη ποτέ δεν είναι µια κανονικότητα.
Και πόσω µάλλον η βλάβη που συνδυάζεται σε δύο επίπεδα. Δη-
λαδή, από τη µία πλευρά να υπάρχει διακοπή της ηλεκτροδότη-
σης από τον φορέα, που µπορεί να συµβεί για οποιονδήποτε
λόγο. Έχει γίνει απροειδοποίητα, δηλαδή. Δεν ήταν προετοιµα-
σµένο το νοσοκοµείο. Αντιστοίχως παρατηρήθηκε βλάβη στη
γεννήτρια εκείνη τη χρονική στιγµή που τη χρειαζόµασταν παρ’
όλο που είχαν γίνει δοκιµαστικές διαδικασίες στις γεννήτριες.

Μάλιστα, όπως µε έχουν ενηµερώσει είχε γίνει δοκιµαστική
διαδικασία και την προηγούµενη ακριβώς µέρα ή την ίδια µέρα
το πρωί. 

Προφανώς λοιπόν, αυτό δεν είναι κανονικότητα. Το θέµα είναι
πώς αντιµετωπίστηκε. Η αντιµετώπιση έγινε στο µικρότερο χρο-
νικό διάστηµα που µπορούσε να γίνει από εξειδικευµένο προσω-
πικό. Κύριε συνάδελφε, όπως λέτε, προφανώς και όλες οι ειση-
γήσεις θα αποτελέσουν και αντικείµενο έρευνας. Η ενηµέρωση
όµως που έχω από τις υπηρεσίες είναι ότι η βλάβη ήταν τέτοιας
φύσεως που δεν µπορούσε να αντιµετωπιστεί από την τεχνική
υπηρεσία του νοσοκοµείου, η οποία πάλι κλήθηκε και βρέθηκε
στο σύνολό της και χρειαζόταν εξειδικευµένο συνεργείο και
πράγµατι εξυπηρετήθηκε τάχιστα. Οι τρεις ώρες εξυπηρέτησης
είναι τάχιστη µε την καλύτερη δυνατή προσπάθεια, προκειµένου
οι ασθενείς οι οποίοι θα κινδύνευαν, να µεταφερθούν, να συνε-
χίσουν τις θεραπείες τους, αλλά να µπορέσει και να λειτουργήσει
το νοσοκοµείο. Αν και εφόσον υπάρχει οποιαδήποτε ευθύνη σε
οποιοδήποτε επίπεδο είναι και το αντικείµενο που θα αποτελέσει
η ένορκη διοικητική εξέταση, κυρίως, στο σκέλος αν µπορούσε
να προβλεφθεί αυτή η διαδικασία. Διότι ως προς το κοµµάτι της
αντιµετώπισης η όλη αντιµετώπιση έγινε µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο. Αν υπήρχαν θέµατα πρόληψης σε προηγούµενο στάδιο,
περιµένουµε και από τον διοικητή της 5ης ΥΠΕ να ολοκληρωθούν
οι διαδικασίες. Αλλά οφείλω να πω ότι η διοίκηση και ασχέτως
από αυτό που εσείς περιγράφετε ως προς το σκέλος της αντι-
µετώπισης του συµβάντος λειτούργησε µε την πρέπουσα επιµέ-
λεια. Αν υπάρχουν τα θέµατα τα οποία αναφέρετε και είναι
αντικείµενο της έρευνας ως προς τη στελέχωση, η στελέχωση
είναι ένα σκέλος.

Στην ερώτησή σας αναφέρεστε συνολικά για το προσωπικό,
ειδικά για το ιατρικό προσωπικό. Βλέπω εδώ τη νυν στελέχωση
του νοσοκοµείου, κύριε συνάδελφε: Στην Γενική Χειρουργική:
πέντε οργανικές θέσεις, υπηρετούν πέντε. Παιδιατρική: τέσσερις
οργανικές θέσεις, υπηρετούν τέσσερις. Παθολογία: έξι οργανι-
κές θέσεις, υπηρετούν έξι. Καρδιολογία: έξι οργανικές θέσεις,
υπηρετούν πέντε. Νεφρολογία: πέντε οργανικές θέσεις, υπηρε-
τούν τρεις. Ορθοπεδική τέσσερις οργανικές θέσεις, υπηρετούν
τρεις. Μαιευτική: τρεις οργανικές, υπηρετούν τρεις. Οφθαλµο-
λογία: µία οργανική θέση, υπηρετεί ένας. Ωριλά: µία οργανική,
υπηρετεί ένας. Αναισθησιολογία: τέσσερις οργανικές θέσεις,
υπηρετούν τέσσερις. Δερµατολογία: δεν υπάρχει οργανική θέση,
αλλά υπάρχει µία σε προσωποπαγή. Δεν υπάρχει θέση στην Ου-
ρολογία. Ιατρική Βιοπαθολογία από τις τέσσερις, υπηρετούν
δύο. Αιµατολογία: από τις δύο, ένας. Ακτινοδιαγνωστικής, πράγ-
µατι υπάρχει ένα πρόβληµα, όπως είναι και στις ειδικότητες που
έχουµε πρόβληµα µε πέντε οργανικές, έχουµε τρεις κενές. Νευ-
ρολογία: µία οργανική, υπηρετεί ένας. Πνευµονολογία µία οργα-
νική, υπηρετεί ένας. Και γενικώς υπάρχει και µια σειρά, κυρίως,
που σχετίζονται µε ΜΑΦ που έχουµε κενά, αλλά είναι ένα νοσο-
κοµείο που ως προς την ιατρική του κάλυψη έχει δοθεί επιµέλεια
και µάλιστα και στις πρόσφατες προκηρύξεις που υπάρχουν
τόσο για νοσηλευτικό προσωπικό όσο και για ιατρικό έχει δοθεί
η πρέπουσα σηµασία.

Άρα στο πλαίσιο της Κυβέρνησης, επειδή έχουν ακουστεί και
διάφορα πράγµατα για τα Νοσοκοµεία Λιβαδειάς και Θήβας δεν
τίθεται κανένα θέµα, θέλουµε να είναι ενισχυµένα και τα δύο νο-
σοκοµεία. 

Για το συµβάν στο οποίο αναφέρεστε θα υπάρξει ο ενδελεχής
έλεγχος. Ως προς την αντιµετώπισή του έγινε από τη διοίκηση η

καλύτερη δυνατή διαδικασία. Εάν υπήρχαν θέµατα πρόληψης
που δεν έγιναν, σε οποιοδήποτε στάδιο, είναι θέµατα τα οποία
θα ελεγχθούν. Σηµασία όµως, έχει ότι ο µηχανισµός λειτούργησε
σε ένα συµβάν που δεν είναι συµβάν κανονικότητας κατά τον κα-
λύτερο δυνατό τρόπο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
Καλή συνέχεια και στους δύο.
Δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης η εντέκατη µε αριθµό

117/31-10-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό
αρµόδιο για θέµατα κρατικής αρωγής και αποκατάστασης, µε
θέµα: «Για τις τεράστιες καταστροφές στη Σητεία από τα έντονα
καιρικά φαινόµενα του Σαββάτου 15-10-22». 

Επίσης, δεν θα συζητηθεί η ένατη µε αριθµό 115/31-10-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Καραθανασό-
πουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Αποζηµιώσεις ΕΛΓΑ των αγροτών της Αργολίδας για
τις ζηµιές λόγω του παγετού της 26ης Ιανουαρίου».

Δεν θα συζητηθεί η όγδοη µε αριθµό 104/27-10-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λαρίσης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασίλειου Κόκκαλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η νοµοθετική παρέµβαση είναι
βέβαιη, όµως θα θωρακίσετε τους ευάλωτους δανειολήπτες ή
τις εταιρείες διαχείρισης δανείων;».

Τέλος, δεν θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 101/27-10-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου
Γιαννούλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Με απόφασή του ο Διοικητής της Αρχής Πολιτικής Αερο-
πορίας (ΑΠΑ) ορίζει ότι Πρόεδρος της Επιτροπής Ασφαλείας θα
είναι ο ιδιώτης διαχειριστής του αεροδροµίου και όχι εκπρόσω-
πος της κρατικής Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας». 

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 99/27-10-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ερω-
τηµατικά και αντιδράσεις για την επένδυση Υγροποιηµένου Φυ-
σικού Αερίου (LNG) στον Παγασητικό Κόλπο».

Ορίστε, κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, τον περασµένο Μάρτιο ανακοινώθηκε από

ανάδοχο εταιρεία η επένδυση για κατασκευή υπεράκτιου πλωτού
τερµατικού σταθµού υγροποιηµένου φυσικού αερίου, LNG, στην
είσοδο του λιµανιού του Βόλου στην περιοχή Πευκάκια. Σε µια
πόλη, λοιπόν, που ταλανίζεται από αναπάντητα περιβαλλοντικά
ερωτήµατα, τοπική κοινωνία και σύσσωµοι φορείς εξέφρασαν
την αντίθεσή τους σε µιας τέτοιας κλίµακας επένδυση στον γνω-
στό Κόλπο του Παγασητικού και σε σηµαντική εγγύτητα µε τον
αστικό ιστό. 

Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας αποφάσισε, ωστόσο, να παρα-
χωρήσει άδεια στην εταιρεία-επενδυτή στις 3-3-2022, ώστε να
προχωρήσει στην κατασκευή της µονάδας. Από τις πρώτες αντι-
δράσεις, για το φερόµενο επενδυτικό σχέδιο, αυτή του ΤΑΙΠΕΔ,
ως διαχειρίζουσα αρχή του Οργανισµού Λιµένος Βόλου δήλωσε
ότι µια τόσο µεγάλη επένδυση στην είσοδο του λιµανιού, που δεν
περιλαµβάνεται στο master plan του λιµανιού, δεν µπορεί να προ-
χωρήσει. Δεύτερον, οι επιστηµονικοί και κοινωνικοί φορείς της
πόλης, τάσσονται κατά της παράνοµης χωροθέτησης, αλλά και
κατά οποιασδήποτε τυχόν άλλης χωροθέτησης, που χαρακτηρί-
ζεται από αντίστοιχη εγγύτητα. Τρίτον, η Περιφέρεια Θεσσαλίας
δήλωσε ρητά ότι είναι αντίθετη στην επένδυση, οπουδήποτε στη
Μαγνησία. 

Τα δεδοµένα, λοιπόν, µέχρι στιγµής, κύριε Υφυπουργέ, είναι
τα εξής: Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας κοιτάζει
από απόσταση µέχρι στιγµής το έργο, αφήνοντας την εταιρεία
να έχει τον πρώτο λόγο. Δεν έχει ακόµα κατατεθεί µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων για τους ενδεχόµενους κινδύνους και
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τις περιβαλλοντικές επιπτώσεις, που θα έχει το επενδυτικό σχέ-
διο. 

Με όλες, λοιπόν, τις διαδικασίες για το επενδυτικό σχέδιο σε
στάδιο εκκρεµότητας, σε εκδήλωση που έγινε στις 14 Ιουνίου, οι
εκπρόσωποι της εταιρείας διέρρευσαν στον τοπικό Τύπο πληρο-
φορίες, για το ενδεχόµενο νέας χωροθέτησης στο Σωρό Μαγνη-
σίας, σηµείο εντός του Παγασητικού και πολύ κοντά στο λιµάνι
του Βόλου, γεγονός, φυσικά, που προκάλεσε την αντίδραση των
κατοίκων της περιοχής. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως, κύριε Αµυρά, τι συµβαίνει µε την
επένδυση αυτή; Έχει κατατεθεί, τελικά, αίτηµα τροποποίησης
χωροθέτησης; Έχει δοθεί άδεια για τη νέα χωροθέτηση; Υπάρχει
η απαραίτητη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων; Πληρούνται
οι αυξηµένοι όροι ασφάλειας, που θέτει η Κοινοτική Οδηγία SE-
VESO III για τις µεγάλης κλίµακας εγκαταστάσεις; 

Λαµβάνει εν τέλει, κύριε Αµυρά, το Υπουργείο την εκφρασµένη
αντίθεση της τοπικής κοινωνίας υπ’ όψιν των φορέων, αλλά και
των εκφράσεων της Μαγνησίας;

Για τα υπόλοιπα, κύριε Πρόεδρε, επιφυλάσσοµαι στη δευτε-
ρολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Στην ερώτηση θα
απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας, κ. Γιώρ-
γος Αµυράς 

Καλησπέρα και καλή εβδοµάδα, κύριε Αµυρά, έχετε τον λόγο
για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε και καλή εβδοµάδα. Ευχαρι-
στώ πολύ.

Αγαπητέ, κύριε Μεϊκόπουλε, υποθέτω, πως όλοι γνωρίζουµε
ότι όταν µία εταιρεία αναλαµβάνει άδεια από τη ΡΑΕ, εν προκει-
µένω για εγκατάσταση αποθήκευσης και αεριοποίησης LNG, δεν
σηµαίνει αυτοµάτως ότι πληροί τις περιβαλλοντικές ή άλλες συν-
θήκες, ώστε να προχωρήσει η αδειοδότηση µέχρι το τέλος. Η
αδειοδότηση της ΡΑΕ αποτελεί το πρώτο στάδιο από µία µακρά,
πολύ µεγάλη πορεία που θα καταλήξει σε αδειοδότηση ή όχι. Εάν
δείτε δε και τα ποσοστά των τελικών αδειοδοτήσεων σε σχέση
µε τις αρχικές αδειοδοτήσεις που δίνει η ΡΑΕ θα δείτε ότι υπάρ-
χει µια τεράστια ανισορροπία των τελικών αδειοδοτήσεων, των
πραγµατικών αδειοδοτήσεων από την αρχική αδειοδότηση της
ΡΑΕ. 

Για να προχωρήσει ένα έργο πρέπει να κατατεθεί η µελέτη πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων που εδώ δεν υπάρχει, πρέπει να κα-
τατεθεί -το λέτε και στην ερώτησή σας- η µελέτη επικινδυνότη-
τας και η µελέτη εκτίµησης κινδύνου. Και τότε θα φανεί εάν θα
λάβουν άδεια από τις αρχές οι οποιοιδήποτε υποψήφιοι επενδυ-
τές.

Ευτυχώς την απόφαση για την αδειοδότηση δεν την λαµβάνει
ένας Υπουργός. Αυτό έλειπε. Την λαµβάνουν οι υπηρεσίες των
συναρµόδιων Υπουργείων και φορέων, βασιζόµενοι φυσικά και
στο Ενωσιακό και στο Εθνικό Δίκαιο. Όποια επένδυση τηρεί το
νοµοθετικό πλαίσιο, τότε βεβαίως προχωρά. Όποια δεν πληροί
τις περιβαλλοντικές υποχρεώσεις, σαφέστατα δεν προχωράει.
Κόβεται!

Τώρα σε σχέση µε τον πλωτό τερµατικό σταθµό στη Μαγνησία
στον κόλπο του Βόλου, αντιλαµβάνοµαι πλήρως το ενδιαφέρον
σας και την ανησυχία σας, όπως και των τοπικών φορέων και των
κατοίκων και των ανθρώπων που πραγµατικά ασχολούνται µε τα
περιβαλλοντικά ζητήµατα και µε τα ζητήµατα ποιότητας ζωής
των ανθρώπων στις πόλεις. 

Θέλω να πω το εξής: Επί του παρόντος συζητάµε µόνο για
προθέσεις επενδυτών. Δεν συζητάµε για, παράδειγµα, µελέτες
εφαρµογής. Δεν υπάρχουν. Μιλάµε για κάποιες προκαταρκτικές
µελέτες των επενδυτών και εποµένως δεν µπορούµε να σας κά-
νουµε, µέσω του Υπουργείου Περιβάλλοντος, µια ουσιαστική
εκτίµηση, αν θα προχωρήσει ή όχι αυτή η επένδυση ή αυτό το
έργο. Είναι ακόµη σε πάρα πολύ πρόωρο στάδιο. Εκεί µπαίνει
στο παιχνίδι βεβαίως και η αποκεντρωµένη διοίκηση, το δικό µας
Υπουργείο φυσικά, το λιµεναρχείο. 

Πάνω απ’ όλα, η βάση πάνω στην οποία όλοι θα βασιστούµε
και θα πατήσουµε και θα συνάγουµε τα συµπεράσµατά µας και
τις απόψεις, αλλά και τις αποφάσεις της η δηµόσια διοίκηση και

οι υπηρεσίες, είναι η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Όσο
δεν υπάρχει αυτή και πέραν αυτής, τα πάντα θα πρέπει να συµ-
πλέουν µε τον χωροταξικό και πολεοδοµικό σχεδιασµό, ειδικό-
τερα για το Βόλο.

Να απαντήσω σε κάτι πολύ πιο συγκεκριµένο που ρωτάτε, για
το αν έχει κατατεθεί αίτηµα τροποποίησης της χωροθέτησης
αυτής της επένδυσης και αν έχει δοθεί άδεια για νέα χωροθέ-
τηση για την περιοχή, όπως την αναφέρατε, του Σωρού Μαγνη-
σίας. Όχι, δεν υπάρχει ούτε τέτοιο αίτηµα ούτε τέτοια απόφαση. 

Η ΡΑΕ εξέδωσε την µε αριθµό 138/2022 άδεια ΑΣΦΑ, δηλαδή
Ανεξάρτητο Σύστηµα Φυσικού Αερίου, που αφορά στην εγκατά-
σταση πλωτής πλατφόρµας αποθήκευσης και αεριοποίησης υγ-
ροποιηµένου φυσικού αερίου, µε δυναµικότητα αποθήκευσης
150.000 έως 180.000 κυβικά µέτρα υγροποιηµένου φυσικού αε-
ρίου στο Λιµάνι του Βόλου -λέµε τι έχει βγάλει η ΡΑΕ, την από-
φαση- µε υποθαλάσσιο και χερσαίο αγωγό φυσικού αερίου για
τη διοχέτευση του αερίου στο σύστηµα µεταφοράς και νέο ρυθ-
µιστικό σταθµό. 

Έως σήµερα δεν έχει υποβληθεί αίτηση τροποποίησης αυτής
της απόφασης της ΡΑΕ, έτσι ώστε να δοθεί στην εταιρεία
«MEDITERRANEAN GAS» άδεια για την εγκατάσταση, έναρξη
στην ουσία διαδικασιών για την εγκατάσταση υπεράκτιου πλω-
τού τερµατικού σταθµού υγροποιηµένου φυσικού αερίου στο Λι-
µάνι του Βόλου. 

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου. Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε Μεϊκόπουλε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αρχικά, κύριε Υπουργέ, το να

αλλάζει συνεχώς το σηµείο της χωροθέτησης της επένδυσης
µέσα από διαρροές στον τοπικό Τύπο, νοµίζω ότι είναι µια συµ-
περιφορά -και θα συµφωνήσετε σε αυτό- που µαρτυρά αφ’ ενός
προχειρότητα και αφ’ ετέρου έλλειψη σοβαρότητας. Πρέπει νο-
µίζω να το κοιτάξετε πολύ πιο σοβαρά. Η εταιρεία δεν είναι δη-
µόσιος φορέας να επικοινωνεί κάτι τόσο σοβαρό µε διαρροές.
Νοµίζω ότι η πολιτεία µε το Υπουργείο πρέπει να παίρνει θέση
και να ενηµερώνει θεσµικά και αρµοδίως για τις επιλογές της. 

Πρώτα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, µάθαµε από τον Τύπο και από
µία παρουσίαση που διοργάνωσε ο Δήµος Βόλου ότι η επένδυση
θα χωροθετηθεί στην περιοχή Πευκάκια. Δεν σκέφτηκαν όµως οι
εµπνευστές αυτής της ιδέας ότι η περιοχή είναι δίπλα ακριβώς
στο Λιµάνι του Βόλου. Δεν προβλέπεται από το master plan του
λιµανιού µία τέτοια δραστηριότητα και το ΤΑΙΠΕΔ, µε τον πλέον
επίσηµο και κατηγορηµατικό τρόπο, έκλεισε τη συζήτηση. 

Έπειτα από λίγο χρονικό διάστηµα το σηµείο χωροθέτησης
µετακινείται λίγα µόλις χιλιόµετρα και προσδιορίστηκε ανάµεσα
στον οικισµό του Αγίου Στεφάνου Σωρός και στην Κριθαριά. Και
προσφάτως, µόλις πριν από λίγες ηµέρες, αλλάζει πάλι µέσω
διαρροής η τοποθεσία και ως νέο σηµείο προτείνεται η περιοχή
µεταξύ του εργοστασίου της ΑΓΕΤ και του πολεοδοµικού συγ-
κροτήµατος της Αγριάς. 

Υποπτεύοµαι, κύριε Αµυρά -και εδώ θέλω τη γνώµη σας- ότι
αυτή η τακτική των διαρκών µετατοπίσεων του σηµείου χωροθέ-
τησης του σταθµού LNG δεν είναι τίποτα άλλο παρά ένας φθη-
νός ελιγµός, που όχι µόνο υποτιµά τη νοηµοσύνη των πολιτών
του Βόλου -αλλάζουµε δηλαδή το σηµείο µέχρι να δούµε ποιο
θα συγκεντρώσει τις λιγότερες αντιδράσεις- αλλά αποτυγχάνουν
ή αδιαφορούν ή κάνουν πως δεν καταλαβαίνουν την πραγµατική
ουσία του ζητήµατος. Δηλαδή πολύ απλά, κύριε Υφυπουργέ, το
πρόβληµα δεν είναι πού θα γίνει ο τερµατικός σταθµός του LNG,
δεν είναι αν γενικά η χώρα µας χρειάζεται πλωτές εξέδρες LNG,
αλλά αν το χωράει ο ανθρώπινος νους ότι µπορεί µια πλωτή εξέ-
δρα µε τέσσερις δεξαµενές αποθήκευσης, µε πλοία µεταφοράς,
µε εκφορτώσεις και άλλα συνοδά έργα και εγκαταστάσεις, που
θα δεσµεύει µια θαλάσσια περιοχή πενήντα πέντε στρεµµάτων,
να γίνει µέσα σε ένα κλειστό κόλπο και µία ανάσα από τα σπίτια
των ανθρώπων. 

Κύριε Αµυρά, οι αντιδράσεις στη συγκεκριµένη επένδυση δεν
εγείρονται από κάποια µικρή συλλογικότητα µε περιβαλλοντικές
ευαισθησίες, που πολλές φορές τέτοιες αντιδράσεις έχουν αντι-
µετωπιστεί από την Κυβέρνηση στα όρια της γραφικότητας. Απέ-
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ναντι σε αυτή την «φερόµενη επένδυση» βρίσκεται όλη η πόλη
στην κυριολεξία, από τους επιστηµονικούς φορείς της πόλης και
τις κοινωνικές εκφράσεις αυτής µέχρι τα ανώτερα θεσµικά όρ-
γανα της περιοχής, όπως η Αντιπεριφέρεια Μαγνησίας και η Πε-
ριφέρεια Θεσσαλίας. 

Κύριε Αµυρά, θα σας προσκοµίσω στα Πρακτικά την επίσηµη
θέση της επιτροπής των επιστηµονικών φορέων της πόλης, δη-
λαδή του Ιατρικού Συλλόγου Μαγνησίας, του Δικηγορικού Συλ-
λόγου, του ΤΕΕ, του Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας, του Φαρµακευ-
τικού Συλλόγου, το παράρτηµα Θεσσαλίας, της Ένωσης Ελλή-
νων Χηµικών. Θα καταθέσω στα Πρακτικά τις ανακοινώσεις τους. 

Θα σας προσκοµίσω τα ψηφίσµατα των συλλόγων των κατοί-
κων του Αγίου Στεφάνου, του Σωρού και της Κριθαριάς ενάντια
στη σχεδιαζόµενη επένδυση. 

Θα σας προσκοµίσω τις δύο ενστάσεις που κατατέθηκαν από
την Παραπολιτική Πρωτοβουλία Μαγνησίας ενάντια στην αδει-
οδότηση και τη διαδικασία που ακολούθησε η Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας. 

Θα σας προσκοµίσω -το κυριότερο απ’ όλα- τη ρητή, κατηγο-
ρηµατική και οµόφωνη απόφαση της Περιφέρειας Θεσσαλίας
ενάντια στην κατασκευή του σταθµού LNG. «Πουθενά στον Πα-
γασητικό» φώναζε και ο Περιφερειάρχης κ. Αγοραστός, αλλά και
η κ. Κολυνδρίνη, η Αντιπεριφερειάρχης Μαγνησίας. 

Και πώς να µην είναι τόσο σφοδρή, κύριε Υπουργέ, και από-
λυτη και πάνδηµη η αντίδραση σε αυτό τον σχεδιασµό όταν µε
το «καληµέρα σας» στην χωροθέτηση που προτάθηκε µεταξύ
Αγίου Στεφάνου και Κριθαριάς διαπιστώνεται παρανοµία;  

Σύµφωνα, λοιπόν, µε το ΦΕΚ «Γενικό Πολεοδοµικό Σχέδιο:
Χάρτες και χρήσεις γης» -θα το προσκοµίσω στα Πρακτικά- δεν
επιτρέπεται η ανάπτυξη καµµίας άλλης δραστηριότητας πλην οι-
κιστικής και τουριστικής. 

Όταν, λοιπόν, µία τέτοια επένδυση, όχι µόνο δεν έχει να εξυ-
πηρετήσει συγκεκριµένα δίκτυα, όχι µόνο δεν µπορεί να εξυπη-
ρετήσει ιδιαίτερες χρήσεις, αφού δεν υπάρχουν στην περιοχή
αντίστοιχες δραστηριότητες, αλλά πρόκειται για ένα εγχείρηµα
εντελώς ασύµβατο µε τον χωροταξικό και πολεοδοµικό σχεδια-
σµό της περιοχής, πώς να µην υπάρχουν αντιδράσεις; 

Όλες οι µέχρι σήµερα φερόµενες χωροθετήσεις και στο λιµάνι
του Βόλου και στον Σωρό και στην Αγριά βρίσκονται πάνω και
εντός οικιστικών ζωνών. Δηλαδή για να το καταλάβει ο κόσµος,
σε απόσταση αναπνοής από αστικά κέντρα και οικισµούς. 

Πώς να µην αγανακτεί σύσσωµη η κοινωνία του Βόλου όταν
αγνοούνται επιδεικτικά τα ζητήµατα δηµόσιας ασφάλειας που
δηµιουργούνται; Μάλιστα, σε χώρες πολύ πιο προηγµένες τε-
χνολογικά έχουν σηµειωθεί πολλά και πρόσφατα ατυχήµατα σε
εγκαταστάσεις LNG. 

Ο Παγασητικός είναι αυτό που λέµε µια «περίκλειστη θά-
λασσα», ένας κλειστός κόλπος, µε βάθος που δεν ξεπερνά τα
εκατόν δέκα µέτρα και άνοιγµα προς το Αιγαίο που δεν ξεπερνά
τα τέσσερα χιλιόµετρα. Σχεδιάζεται, λοιπόν, ένας τέτοιος σταθ-
µός που θα απέχει επί της ουσίας τριακόσια µέτρα από την ακτή
και ούτε ένα χιλιόµετρο από κατοικηµένες περιοχές. 

Είναι πραγµατικά -θέλω και σε αυτό τη γνώµη σας- τροµακτικό
να αγνοείται το γεγονός ότι τα σηµεία χωροθέτησης βρίσκονται
σε µία άκρως σεισµογενή περιοχή, πάνω ακριβώς στο ενεργό
ρήγµα Αλµυρού - Νέας Αγχιάλου, το οποίο εκτείνεται µέσα στον
Παγασητικό Κόλπο και προς στην περιοχή των Λεχωνίων, έχοντας
δώσει συχνά και στο πρόσφατο παρελθόν µεγάλους ή µικρότε-
ρους σεισµούς. Όλη, µα όλη, η διεθνής βιβλιογραφία απα- γορεύει
την κατασκευή τέτοιων σταθµών σε σεισµογενείς ζώνες, αφού ο
κίνδυνος ατυχήµατος πολλαπλασιάζεται µε εκθετικό τρόπο. 

Κύριε Υφυπουργέ, -θέλω και σε αυτό τη γνώµη σας- αγνοούν-
ται παντελώς οι οικολογικές και οικονοµικές διαστάσεις της επέν-
δυσης. Το ξέρετε, κύριε Υφυπουργέ, ότι αν υπάρξει µία µικρή
διαρροή αερίου ή ψυκτικού υλικού που χρησιµοποιείται σε εκα-
τοντάδες τόνους προκειµένου το φυσικό αέριο να διατηρείται σε
υγρή µορφή, µπορεί να καταστρέψει ανεπανόρθωτα το υδάτινο
οικοσύστηµα, αλλά και όλες τις σχετιζόµενες οικονοµικές δρα-
στηριότητες; Τον τουρισµό, τις καταδύσεις, την αλιεία, που απο-
τελεί διαχρονικά µία πλουτοπαραγωγική δραστηριότητα της
Μαγνησίας. 

Έχετε επίγνωση του γεγονότος ότι η Μαγνησία αποτελεί ίσως
την πιο επιβαρυµένη περιοχή της Ελλάδας σε επίπεδο ατµοσφαι-
ρικής ρύπανσης; Στον Βόλο και τις γύρω περιοχές, που κατέχουν
τις πρώτες θέσεις σε καρκίνους και λοιπές σοβαρότατες ανα-
πνευστικές παθήσεις, κάποιοι -δεν ξέρουν ποιοι, δεν παίρνει
θέση η πολιτεία- ονειρεύονται έναν νέο παράγοντα ρύπανσης
που προκαλεί δεκαπλάσιες εκποµπές άνθρακα και µεθανίου. 

Με αυτή, λοιπόν, τη συλλογιστική δεν είναι ότι δεν µπορείτε
να πάρετε θέση, δεν είναι ότι δεν µπορείτε να εκφράσετε γνώµη,
κύριε Αµυρά. Και θέση έχετε και άποψη έχετε και γνώµη έχετε. 

Με αυτή την άνευ προηγουµένου επιβάρυνση και υποβάθµιση
του φυσικού και ανθρωπογενούς περιβάλλοντος, αλλά και όλους
αυτούς τους ασύµµετρους κινδύνους που σας περιέγραψα, πρέ-
πει η Κυβέρνηση, το Υπουργείο να πάρει µια σαφή θεσµική θέση
κι όχι να παραπέµπει στις καλένδες, δηλαδή στις υπηρεσίες και
στις διευθύνσεις για να τα πάρουν απόφαση. Δεν πρέπει αυτή η
επένδυση να προχωρήσει εντός του Παγασητικού Κόλπου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Ορίστε, κύριε Αµυρά, τρία λεπτά και για σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Αγαπητέ συνάδελφε, αγαπητέ κύριε Μεϊκόπουλε, δεν
χρειάζεται καν ο υποφαινόµενος να πάρει θέση σε προσωπικό
επίπεδο. Την έχει πάρει τη θέση η Κυβέρνηση συνολικά. Οποι-
αδήποτε επένδυση δεν πληροί τις περιβαλλοντικές, τις πολεοδο-
µικές, τις χωροταξικές και όποιες άλλες διαδικασίες, κόβεται.
Είναι ξεκάθαρο αυτό. 

Γι’ αυτό άλλωστε είπα ότι αν συγκρίνετε και δείτε το ποσοστό
των αρχικών αδειοδοτήσεων που δίνει η ΡΑΕ, που στην ουσία
δίνει τη δυνατότητα σε έναν επενδυτή να ξεκινήσει τη διαδικασία
αδειοδότησης, είναι απλώς το πράσινο φως για να αποφασίσει
αν έχει ο επενδυτής τη δυνατότητα να προχωρήσει σύµφωνα µε
το εθνικό δίκαιο που είναι πάρα πολύ αυστηρό στα περιβαλλον-
τικά ζητήµατα. Και ειδικά για τα χωροταξικά και τα πολεοδοµικά
που είπατε εσείς, τα ανέφερα εγώ πριν, προχωράνε οι περιβαλ-
λοντικές -αν προχωρήσουν, θα το δούµε, ακόµα είµαστε σε ένα
πρωτόλειο επίπεδο- και µετά έχει πολλά στάδια που θα πρέπει
οποιοσδήποτε επενδυτής να τηρήσει µε ευλάβεια, αλλιώς κόβε-
ται. 

Δεν πρόκειται η Κυβέρνηση Μητσοτάκη να επιτρέψει όχι µόνο
για τον Παγασητικό, αλλά και καµµία άλλη παράκτια περιοχή της
χώρας, πόσω µάλλον αν είναι και σεισµογενής όπως αναφέρετε,
να τεθεί σε µία γκρίζα κατάσταση κινδύνου. Σε καµµία περί-
πτωση. Τη µισή εργάσιµη µέρα, που λέει ο λόγος, κύριε Πρό-
εδρε, σηκώνω τηλέφωνα για να απορρίπτω αιτιάσεις υποψηφίων
επενδυτών τους οποίους η υπηρεσία σταµάτησε, απέρριψε. Επο-
µένως, να έχουµε εµπιστοσύνη στη θεσµική διάταξη των Υπουρ-
γείων, η οποία εδράζεται, βεβαίως, στους νόµους. 

Είπατε για τις διαρροές της εταιρείας και ότι οφείλουµε µία
ενηµέρωση µέσω της θεσµικής οδού. Αυτό που κάνουµε εδώ
είναι ό,τι πιο θεσµικό, ό,τι πιο επίσηµο. Τώρα τι διαρροές βγάζει
η οποιαδήποτε εταιρεία ούτε µας αφορά ούτε µπορώ να τις πα-
ρακολουθήσω ούτε θέλω να τις παρακολουθήσω. Εµένα µε εν-
διαφέρει οι υπηρεσίες να τηρούν το πνεύµα και την ουσία του
νόµου και το γράµµα του νόµου κι από εκεί και πέρα να γίνεται η
δουλειά µε κανόνες, διαφάνεια και λογοδοσία. 

Τώρα για παράδειγµα αυτή η φηµολογούµενη επένδυση, όπως
σας είπα και στην αρχή, δεν έχει κάνει καν µελέτη περιβαλλοντι-
κών επιπτώσεων. Χωρίς µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων
είναι σαν να συζητάµε περί µιας ευχής. Για το εάν άλλαξαν την
τοποθεσία της επένδυσης, όπως γράφουν τα δηµοσιεύµατα, επι-
σήµως δεν έχει φτάσει στο Υπουργείο κανένα τέτοιο αίτηµα. 

Αντιθέτως, µέσω της ΡΑΕ ζητήσαµε από τον επενδυτή τα εξής
στοιχεία: Τις αποστάσεις ασφαλείας που προτείνει να τηρήσει
σε σχέση µε τις υφιστάµενες εγκαταστάσεις. Τους κανονισµούς
βάσει των οποίων θα πρέπει αυτές οι αποστάσεις να τηρηθούν.
Τα µέτρα πυροπροστασίας. Τον τρόπο χρήσης θαλασσινού νε-
ρού για ψύξη, έρµα και οι ποσότητες που θα απαιτηθούν. Διότι
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είναι ένας πόρος το θαλασσινό νερό. Τα µέτρα προστασίας, φυ-
σικά, του θαλάσσιου περιβάλλοντος. 

Κι εδώ πρέπει να σας πω ότι ειδικά για το θαλάσσιο περιβάλ-
λον -και πρέπει να είµαστε υπερήφανοι γι’ αυτό- διαχρονικά η Ελ-
λάδα έχει για πάρα πολύ αυστηρή νοµοθεσία την οποία την
τηρούµε. Τηρείται η νοµοθεσία περί της προστασίας του θαλάσ-
σιου περιβάλλοντος. 

Και χωρίς να θέλω να µπω στα ληµέρια του Υπουργείου Νη-
σιωτικής Πολιτικής, εάν σκεφτείτε ότι και το Αιγαίο και το Ιόνιο,
ιδιαίτερα το Αιγαίο, κύριε Πρόεδρε, είναι ένα από τα πιο πολυ-
σύχναστα και καταπονηµένα σε σχέση µε τις µεταφορές θαλάσ-
σιο περιβάλλον και δείτε τον δείκτη των ατυχηµάτων, θα κατα-
λάβετε ότι όντως γίνεται δουλειά. Και σε αυτό έχουν συµµετοχή
θετική άπαντες οι έχοντες σχέση µε την ναυτοσύνη. 

Τι άλλα µέτρα τους ζητήσαµε; Τη χρήση ή µη ψυχρής καµινά-
δας για την ασφάλεια της εγκατάστασης. Μελέτη εφικτότητας
νέας µονάδας σταθµού αεριοποίησης LNG, στην οποία θα µελε-
τάται η ναυσιπλοΐα των εµπορικών πλοίων, που είναι και αυτό
πάρα πολύ σηµαντικό, αυτό που αναφέρατε και εσείς, για να
δούµε ποια είναι η κίνηση µέσα στο λιµάνι, χωράει έξτρα κίνηση,
ποιος θα έχει προτεραιότητα, ποιες είναι οι προϋποθέσεις ασφα-
λείας.

Όπως επίσης ζητήθηκε και η προκαταρκτική εκτίµηση αποστά-
σεων και ζωνών επιρροής, σύµφωνα µε την οδηγία SEVESO -εδώ
είναι το ζουµί για τα µεγάλα περιβαλλοντικά ατυχήµατα- και την
ΚΥΑ/172058 στην οποία αναλύονται οι ζώνες προστασίας του
πληθυσµού σε περίπτωση ατυχήµατος, η συχνότητα ατυχηµάτων
αντίστοιχων τέτοιων εγκαταστάσεων ανά τον κόσµο και οι απο-
στάσεις ασφαλείας. 

Και βεβαίως έχουµε έναν σωρό -µην σας τα διαβάζω τώρα-
άλλες έξτρα µελέτες που ακριβώς διυλίζουν την πρόθεση µέχρι
στιγµής του επενδυτή, ώστε να δούµε αν πραγµατικά οδηγηθούν
στις µελέτες τους, οι οποίες τώρα είναι ιδιωτικές µελέτες άνευ
ανταπόκρισης από τη δική µας πλευρά. Αυτή τη στιγµή δεν έχει
κατατεθεί, το ξαναλέω, µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων. Η
κουβέντα είναι ακόµα στο πλέον πρωτόλειο σηµείο της. 

Εποµένως αυτή τη στιγµή, αγαπητέ κύριε Μεϊκόπουλε και
κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω µε αυτό, συζητάµε απλώς και µόνο
για την πρόθεση κάποιων επενδυτών να κάνουν µονάδα LNG
στον Παγασητικό. 

Βεβαίως εγώ θέλω να πω το εξής: Στόχος της χώρας είναι βε-
βαίως να µην κινδυνεύσει από έλλειψη φυσικού αερίου. Ιδιαίτερα
σε χώρες σαν τη δική µας, που κατά το 70% για την παραγωγή
ενέργειας χρησιµοποιούµε φυσικό αέριο, αντιλαµβανόµαστε ότι
χρειαζόµαστε υποδοµές, υποδοµές όµως όπως έχουν γίνει, για
παράδειγµα, στη Ρεβυθούσα µε απόλυτο σεβασµό στο φυσικό
περιβάλλον. Με τον Υπουργό κ. Σκρέκα είχαµε βρεθεί στην Ρε-
βυθούσα τις προηγούµενες εβδοµάδες για να δούµε τους νέους
σταθµούς µεταφόρτωσης και τις νέες δεξαµενές και εγκαταστά-
σεις της Ρεβυθούσας. Επιπλέον προχωράµε και στην Αλεξαν-
δρούπολη τον πλωτό σταθµό αεριοποίησης LNG. Διότι αυτός ο
ενεργειακός χειµώνας θα είναι πάρα πολύ δύσκολος, όλοι το
γνωρίζουµε, όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά πανευρωπαϊκά και παγ-
κοσµίως. Εποµένως λαµβάνουµε όλα µας τα µέτρα. 

Αλλά, ξαναλέω, η προστασία του περιβάλλοντος, η µε θρη-
σκευτική ευλάβεια προστασία και ανάδειξη του φυσικού θαλάσ-
σιου πλούτου µας είναι η νούµερο ένα προτεραιότητά µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ κι εγώ. Κα-

λή συνέχεια και στους δύο.
Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 112/31-10-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Οριοθέτηση του
ρέµατος Πολυγνώτου στην Δ’ Κοινότητα του Δήµου Θεσσαλονί-
κης».

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως ίσως θα γνωρίζετε, οι κάτοικοι στην πε-

ριοχή του Κρυονερίου εκεί στην Άνω Τούµπα της Θεσσαλονίκης
είναι και ανήσυχοι, είναι και ανάστατοι και κινητοποιούνται πολύ-
µορφα και αγωνιστικά. Ο λόγος; Ο λόγος είναι ότι µεθοδεύεται

στη γειτονιά τους η ανέγερση µιας πολυκατοικίας δίπλα, κυριο-
λεκτικά δίπλα, στο ρέµα της περιοχής καθώς το τελευταίο διά-
στηµα βρίσκεται σε εξέλιξη µια διαδικασία για να χτιστεί εκεί,
ακριβώς δίπλα στο ρέµα, µε τη µέθοδο της αντιπαροχής στην
οδό Ιπποδροµίου 92 η πρώτη εξαώροφη πολυκατοικία και µάλι-
στα σε αυτή την πλευρά του δρόµου η οποία βρίσκεται ακριβώς
δίπλα στο ρέµα Πολυγνώτου σε µια απόσταση µικρότερη από
δέκα µέτρα από αυτό.

Το παράδοξο και το εξοργιστικό ταυτόχρονα της υπόθεσης
είναι ότι στο ρυµοτοµικό σχέδιο της Άνω Τούµπας οικόπεδα σαν
το παραπάνω αναγνωρίστηκαν και µάλιστα εµφανίζονται και σε
οικοδοµικό τετράγωνο παρακαλώ στην κάτω πλευρά του οποίου
τετραγώνου φαίνεται να διέρχεται η Οδός Πολυγνώτου και να
διασταυρώνεται λίγο πιο πάνω µε µια λοξή πορεία µε την Οδό
Ιπποδροµίου, ενώ στην πραγµατικότητα κάτι τέτοιο ακόµα και αν
κάποιος πάει να το δει µε τα ίδια του τα µάτια ακόµα και στο
«Google Earth» να το δει κάτι τέτοιο δεν υφίσταται. Γιατί πολύ
απλά πολύ απλά εκεί δεν θα µπορούσε να υπάρχει, κύριε
Υπουργέ, δρόµος, αφού υπάρχει ρέµα, το ρέµα Κρυονερίου, δη-
λαδή η κοίτη του χειµάρρου Πολυγνώτου, όπως είναι η επίσηµη
ονοµασία.

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, αυτό το ρέµα Πολυγνώτου, που δια-
τηρεί ακόµα στο µεγαλύτερό του µέρος τη φυσική του κατά-
σταση, καθώς είναι ενεργό και µε πυκνότατη βλάστηση, αυτό το
ρέµα συµβάλλει σηµαντικά εκτός των άλλων και στην αντιπληµ-
µυρική θωράκιση της περιοχής, καθώς διασχίζει µια πυκνοκατοι-
κηµένη αστική περιοχή. Εδώ, όµως, ακριβώς, υπάρχει µια κρίσιµη
και καθοριστική λεπτοµέρεια: Το ρέµα αυτό, δυστυχώς, ακόµα
δεν έχει οριοθετηθεί και συνεπώς δεν έχει διευθετηθεί. 

Μεταφέρουµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, σήµερα εδώ, στη Βου-
λή, τη φωνή, τον αγώνα και την αγωνία αυτών των ανθρώπων της
Πρωτοβουλίας Κατοίκων Κρυονερίου - Τούµπας, οι οποίοι έχον-
τας συγκεντρώσει εννιακόσιες και πάνω υπογραφές, ζητούν δύο
πράγµατα: αφ’ ενός να σταµατήσει η ανοικοδόµηση επί της οδού
Ιπποδροµίου 92 και αφ’ ετέρου, επιτέλους δηλαδή, να οριοθετη-
θεί και να χαρτογραφηθεί το συγκεκριµένο ρέµα. Αυτές οι εννια-
κόσιες και πάνω υπογραφές κατατέθηκαν τον περασµένο Ιούνιο
και στο Δηµοτικό Συµβούλιο της Θεσσαλονίκης, το οποίο µάλι-
στα εξέδωσε και σχετική οµόφωνη απόφαση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δελής καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ρωτάµε, λοιπόν, το εξής, για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε:
Τι θα κάνετε, κύριε Υπουργέ, ως Κυβέρνηση, για να επισπευστεί,
να επιταχυνθεί η οριοθέτηση και η διευθέτηση του ρέµατος Πο-
λυγνώτου προφυλάσσοντάς το από τις όποιες καταπατήσεις,
αλλά και για να διαµορφωθεί εκεί, µε την αναγκαία φυσικά κρα-
τική χρηµατοδότηση, ένας περιβαλλοντικά αναβαθµισµένος
χώρος πρασίνου, αναψυχής, ξεκούρασης και βεβαίως, για να
εξασφαλιστούν οι προϋποθέσεις, ώστε να µην υπάρξουν στο
µέλλον αυτά τα γνωστά πληµµυρικά φαινόµενα που επαναλαµ-
βάνονται όλο και πιο συχνά στη χώρα µας, µε ανθρώπινα θύµατα
αρκετές φορές, αλλά και διάβρωση της κοίτης αυτού του ρέµα-
τος, που µπορεί να συµπαρασύρει και την εν λόγω πολυκατοικία,
αν τελικά κατασκευαστεί; Θέλουµε να ακούσουµε την άποψη της
Κυβέρνησης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα απαντήσει ο Υ-

πουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γεώργιος Καραγιάννης.
Καλησπέρα, κύριε Καραγιάννη, και καλή εβδοµάδα. Έχετε

τρία λεπτά.  
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δελή, πραγµατικά, διάβασα πολύ προσεκτικά την ερώ-

τησή σας και οφείλω να πω ότι είναι και καλογραµµένη. Θα προ-
σπαθήσω στην πρωτολογία µου να διευκρινίσω κάποια ζητήµατα
που αφορούν τη διαδικασία σε ό,τι αφορά τις διευθετήσεις και
τις οριοθετήσεις, οι οποίες, όπως και εσείς γνωρίζετε, αποτελούν
ουσιαστικά αρµοδιότητα των περιφερειών και των δήµων. Παρ’
όλα αυτά, ξέρετε ότι στη Θεσσαλονίκη δίνουµε µια ιδιαίτερη έµ-
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φαση και υλοποιούµε πολλά αντιπληµµυρικά έργα σε Λαχανα-
γορά, Καλαµαριά και Ωραιόκαστρο, καθώς έχουµε ολοκληρώσει
ήδη και το master plan των αντιπληµµυρικών έργων. Τις προ-
ηγούµενες ηµέρες ήταν εκεί πέρα ο αρµόδιος γενικός διευθυν-
τής και η διευθύντρια του Υπουργείου, ώστε να ενηµερώσουν και
τους δήµους του πολεοδοµικού συγκροτήµατος Θεσσαλονίκης
για το τι ακριβώς κάνουµε.

Τώρα σε ό,τι αφορά τη συγκεκριµένη µελέτη και το συγκεκρι-
µένο έργο, ξέρετε πολύ καλά ότι το Υπουργείο ανέθεσε την εκ-
πόνηση µελέτης µε τίτλο: «Αντιπληµµυρική θωράκιση Θεσσαλο-
νίκης µε έργα διευθέτησης της Περιφερειακής Τάφρου και Συµ-
βαλλόντων Ρεµάτων». Συγκεκριµένα, η σχετική σύµβαση υπο-
γράφηκε στις 26 Μαΐου 2021 και είναι σε εξέλιξη αυτή τη στιγµή
µε συµβατική προθεσµία περαίωσης στις 26-11-2023. Αντικεί-
µενο της σύµβασης είναι η µελέτη, διευθέτηση και οριοθέτηση
της Περιφερειακής Τάφρου σε µήκους εννιά χιλιοµέτρων περί-
που από την εκβολή της στη θάλασσα µέχρι τον κόµβο Κ8 της
περιφερειακής οδού Θεσσαλονίκης. Το αναφερόµενο στην ερώ-
τηση οικόπεδο βρίσκεται στα όρια της ελεύθερης ζώνης της Πε-
ριφερειακής Τάφρου, το γνωστό ρέµα Πολυγνώτου, και είναι
εντός του αντικειµένου της µελέτης. 

Στο τµήµα αυτό οφείλω να πω και να σας γνωστοποιήσω ότι
προβλέπεται οριοθέτηση της Περιφερειακής Τάφρου χωρίς έργα
διευθέτησης. Συνολικά, λοιπόν, στα τρία χιλιόµετρα της µελέτης
προβλέπεται οριοθέτηση χωρίς έργα διευθέτησης, διότι υπάρχει
µια φυσική κατάσταση µε υψηλή βλάστηση κατά µήκος της κοί-
της της Περιφερειακής Τάφρου, η οποία επαρκεί σύµφωνα µε
τους µελετητές µε ασφάλεια για την απορροή της πεντηκονταε-
τίας που λαµβάνεται υπ’ όψιν στο σχεδιασµό. 

Στην παρούσα φάση, λοιπόν, βάσει του συγκεκριµένου χρονο-
διαγράµµατος της σύµβασης, έχουν ολοκληρωθεί οι τοπογραφι-
κές µελέτες και οι γεωτεχνικές µελέτες και έχει υποβληθεί ήδη η
υδραυλική προµελέτη υδραυλικών έργων, η οποία αυτή την πε-
ρίοδο ελέγχεται από την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου.

Εντός των επόµενων εβδοµάδων, θα υποβληθεί από τον µελε-
τητή και η µελέτη των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, η οποία θα
διαβιβαστεί στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, προκειµένου να εκκινήσει η διαδικασία της διαβούλευ-
σης και των γνωµοδοτήσεων των αρµοδίων φορέων. Σταχυολο-
γώντας, να σας πω, ότι θα πρέπει να περάσει από τη Διεύθυνση
Υδάτων από τα δασαρχεία, από τις εφορείες αρχαιοτήτων, από
το περιφερειακό συµβούλιο, καθώς και από το Δήµο Θεσσαλο-
νίκης για την έκδοση της απόφασης περιβαλλοντικών όρων. 

Μετά από αυτή την απόφαση και από αυτήν τη διαδικασία θα
ακολουθήσει η τελική φάση της µελέτης που θα διαρκέσει περί-
που έναν χρόνο. Μετά την έγκριση της οριστικής µελέτης, θα εγ-
κριθεί και η συνολική οριοθέτηση της περιφερειακής τάφρου,
σύµφωνα µε τους περιβαλλοντικούς όρους που θα έχουν εκδο-
θεί και τότε θα ακολουθήσει η έκδοση υπουργικής απόφασης για
την επικύρωση των οριογραµµών του ρέµατος.

Η αλήθεια είναι ότι η εκτίµησή µας, λόγω της διαδικασίας δια-
βούλευσης, και η εµπειρία µας δείχνει, ότι ο συνολικός χρόνος
µέχρι την έκδοση της υπουργικής απόφασης της οριοθέτησης
του ρέµατος αυτού σε όλο το µήκος του και ιδιαίτερα στο τµήµα
που αφορά την ερώτησή σας, θα ολοκληρωθεί περίπου σε δυο
µε δυόµισι χρόνια.

Σας ανέλυσα µε πλήρη ειλικρίνεια το χρονοδιάγραµµα και τον
σχεδιασµό των παρεµβάσεών µας και στη δευτερολογία µου θα
επανέλθω για το πού ανήκει η αρµοδιότητα σε ό,τι αφορά γι’
αυτό το οικόπεδο που λέτε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και αυτό έχει µεγάλη

σηµασία.
Ο κ. Δελής έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, µε την απάντησή σας µας

ζώνουν κυριολεκτικά τα φίδια, γιατί µέχρι να περάσουν δυο και
δυόµισι χρόνια, εν τω µεταξύ, αυτή η πολυκατοικία µπορεί να έχει
γίνει δίπλα στο ρέµα και εν τω µεταξύ, ακριβώς αυτό είναι που
δεν πρέπει να γίνει. Αυτό ζητούν οι κάτοικοι εκεί.

Μιλήσατε στην αρχή για τις αρµοδιότητες των περιφερειών και
των δήµων. Ασφαλώς και είναι έτσι. Μονάχα που αυτό δεν αίρει

και δεν παραγράφει την κεντρική ευθύνη του κράτους, κάτι που
επιβεβαιώθηκε άλλωστε και από τη σχετική µελέτη εξαιτίας της
ολιγωρίας των αρµοδίων υπηρεσιών του Δήµου Θεσσαλονίκης,
της Περιφέρειας της Κεντρικής Μακεδονίας για την οριοθέτηση
και τη διευθέτηση αυτού του ρέµατος Πολυγνώτου. Δεν πολυ-
καταλάβαµε, αν η µη διευθέτηση αφορά και το συγκεκριµένο
τµήµα, χρειάζεται µια διευκρίνιση.

Επειδή, λοιπόν, υπήρξε αυτή η ολιγωρία των δηµοτικών και πε-
ριφερικών αρχών, το δικό σας Υπουργείο προχώρησε στη δηµο-
πράτηση αυτής της µελέτης, όπου προβλέπεται η οριοθέτηση
και η διευθέτηση και αυτού του ρέµατος Πολυγνώτου. 

Εδώ το λιγότερο που µπορεί να πει κανείς, κύριε Πρόεδρε,
είναι ότι οι ευθύνες του κράτους συνολικά είτε του κεντρικού είτε
του τοπικού, του δηµοτικού και του περιφερειακού, είναι δεδο-
µένες και είναι και βαρύτατες.

Τώρα το συγκεκριµένο ρέµα Κρυονερίου, όπως λέγεται, ο χεί-
µαρρος Πολυγνώτου, όπως είναι η επίσηµη ονοµασία του, είναι
ένα από τα µεγαλύτερα ρέµατα. Είναι ένα φυσικό, εξαιρετικά
όµορφο και άγριο τοπίο, το οποίο έχει ενεργό πυκνή βλάστηση.
Συµβάλλει, όπως είπαµε, στην αντιπληµµυρική θωράκιση, ξεκι-
νάει από το Σέιχ Σου, καταλήγει στο παραλιακό µέτωπο της Μί-
κρας και από το 2012 έχει χαρακτηριστεί ως επικίνδυνο. Άρα,
πρέπει να γίνουν έργα αντιπληµµυρικά. Ξέρετε, και το γεωγρα-
φικό ανάγλυφο της Θεσσαλονίκης είναι τέτοιο, που τα έργα τα
καθιστά επείγοντα.

Εν πάση περιπτώσει, θα πρέπει αυτό το ρέµα να οριοθετηθεί,
κατόπιν να διευθετηθεί -γιατί δεν µπορεί να υπάρξει διευθέτηση
χωρίς οριοθέτηση- και φυσικά µέχρι τότε, σύµφωνα µε το υπό
αναθεώρηση γενικό πολεοδοµικό σχέδιο, τί πρέπει να γίνει; Ξέ-
ρετε τι προβλέπει για τα µη οριοθετηµένα ρέµατα; Προβλέπει
ζώνη προστασίας, αυτό που αναµένεται να ισχύσει. Το καινούρ-
γιο πολεοδοµικό σχέδιο της Θεσσαλονίκης. Αυτή η ζώνη προ-
στασίας περικλείεται µεταξύ των ορατών στοιχείων ενός ρέµα-
τος -των λειτουργικών δεδοµένων, δηλαδή, της κοίτης του- και
µέσα σε αυτή τη ζώνη προστασίας απαγορεύεται κάθε δόµηση,
µε εξαίρεση έργα προστατευτικής και περιβαλλοντικής διευθέ-
τησης, καθώς και έργα τεχνικής υποδοµής οργανισµών κοινής
ωφέλειας. Απαγορεύεται η ανοικοδόµηση. Αυτό πρέπει να προ-
λάβετε, κύριε Υπουργέ, και θα πρέπει να είστε σαφής στη δευ-
τερολογία σας, γιατί αν επιτρέψουµε να κατασκευαστεί µια εξαώ-
ροφη πολυκατοικία, όχι δίπλα, σχεδόν πάνω στο ρέµα, ξέρετε τι
µπορεί να σηµαίνει αυτό σε ένα ρέµα που δεν έχει οριοθετηθεί,
σε ένα ρέµα που δεν έχει διευθετηθεί; Συγγνώµη -θα το πούµε-
αυτό είναι ένα έγκληµα εκ προµελέτης, το οποίο θα το πληρώ-
σουν πολύ ακριβά οι µελλοντικοί ένοικοι αυτής της πολυκατοι-
κίας, αλλά και οι κάτοικοι εκείνης της περιοχής.

Αντίθετα, µε την οριοθέτηση, µε τη διευθέτηση, µπορεί να γίνει
ένας εξαιρετικά όµορφος χώρος. Είναι ήδη όµορφος, αλλά µπο-
ρεί να αξιοποιηθεί ακόµα περισσότερο για την αναψυχή, την ξε-
κούραση και το παιχνίδι εκεί των ανθρώπων.

Εν πάση περιπτώσει, δεν ξέρω πόσο νόµιµο µπορεί να είναι το
να κτίζει κανείς µία οικοδοµή πάνω σε ένα ρέµα. Είδαµε τις συ-
νέπειες µε τον σεισµό της Αθήνας εδώ το 1999. Τα σπίτια και οι
οικοδοµές που έπεσαν ήταν ακριβώς εκείνα που ήταν πάνω στις
όχθες των ρεµάτων. Νοµίζω ότι δεν είναι καθόλου, µα καθόλου
ασφαλές, κύριε Υπουργέ.

Αυτό που σας ζητάµε είναι κάποια στιγµή να εγκαταλείψετε
όσο είναι αυτό δυνατό -δεν έχουµε δεν τρέφουµε αυταπάτες- τον
χωρικό σχεδιασµό και όλα αυτά τα ρυµοτοµικά σχέδια να µην
υπακούν πια στις ανάγκες αυτού του κεφαλαίου του κατασκευα-
στικού, γιατί, απ’ ότι φαίνεται, αυτή είναι η µόνη έγνοια και της
δικής σας και όλων των κυβερνήσεων που πέρασαν. Θα πρέπει
να παίρνετε υπ’ όψιν και τις ανάγκες των κατοίκων κάθε περιο-
χής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Καραγιάννη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): 
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

1968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε Δελή, στην πρωτολογία µου σας ανέλυσα ουσιαστικά
ποιος είναι ο σχεδιασµός για την ολοκλήρωση αυτής της µελέτης
και τι ακριβώς θα κάνει το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών.
Αντιλαµβάνοµαι ότι η ερώτησή σας έχει κι ένα άλλο κοµµάτι,
αλλά πριν απαντήσω σε αυτό το κοµµάτι, θα ήθελα να διευκρι-
νίσω αυτή τη στιγµή το εξής: Στο τµήµα αυτό που αναφέρεται το
συγκεκριµένο οικόπεδο, από τη µελέτη προκύπτει ότι δεν θα γί-
νουν έργα διευθέτησης. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα που θα
πρέπει να την λάβετε υπ’ όψιν σας. 

Θέτετε, λοιπόν, επίσης εσείς το θέµα της µελέτης. Η διαδικα-
σία για την επικύρωση των οριογραµµών δεν δύναται να επισπευ-
σθεί. Οι οριογραµµές αυτές οριστικοποιούνται, δυστυχώς, -αλλά
είναι και το σωστό επιστηµονικά- µε τις οριστικές µελέτες, αφού
πρώτα έχουν βγει και οι περιβαλλοντικοί όροι από τα αποτελέ-
σµατα των µελετών. 

Οπότε, όπως καταλαβαίνετε, πρώτα θα πρέπει να έχουµε προ-
µελέτες. Μετά θα πρέπει να έχουµε περιβαλλοντικούς όρους.
Σας ανέλυσαν ποια είναι όλη αυτή η διαδικασία για να βγουν οι
περιβαλλοντικοί όροι. Και κατόπιν θα γίνουν οριστικές µελέτες
όπου εκεί θα δούµε τα ακριβή όρια. Αυτό γίνεται επιστηµονικά.
Αυτή είναι η τέχνη της επιστήµης και των περιβαλλοντολόγων και
όλων των ανθρώπων που κάνουν τα υδραυλικά έργα και γνωρί-
ζουν να την κάνουν πάρα πολύ καλά.

Έχουµε αναλάβει, όπως πολύ σωστά είπατε κι εσείς, και µια
αρµοδιότητα η οποία δεν ήταν δική µας, αλλά οφείλουµε κάποια
µεγάλα τέτοια έργα να τα χαρακτηρίσουµε εθνικού επιπέδου,
ώστε η πολιτεία να έρθει και να λήξει ουσιαστικά και να προχω-
ρήσει όλες αυτές τις µελέτες, ώστε να τα χρηµατοδοτήσουµε
στο µέλλον και να τα διευθετήσουµε. Αυτό είναι το πρώτο κοµ-
µάτι που θα ήθελα να σας απαντήσω. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το δεύτερο κοµµάτι που µας θέτετε, στον
ν.4528/2014 στο άρθρο 5 ορίζονται επακριβώς τα όσα απαιτούν-
ται για την έκδοση οικοδοµικών αδειών πλησίον των υδατορεµά-
των. Και όπως γνωρίζετε –φαντάζοµαι- αυτά δεν άπτονται των
δικών µας αρµοδιοτήτων. Δεν είναι θέµα αρµοδιότητας του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. Αφορούν αρµοδιότητες
της ΥΔΟΜ, της αρµόδιας περιοχής και του αρµόδιου δήµου.
Εκεί, λοιπόν, πρέπει να απευθυνθείτε και εκεί πρέπει να δείτε ό,τι
αφορά στην αδειοδότηση. 

Στον συγκεκριµένο νόµο ορίζονται οι απαραίτητες υδραυλικές
και τοπογραφικές µελέτες που θα πρέπει να εκπονηθούν για την
πρόταση τµηµατικής οριοθέτησης που θα πρέπει να καταθέσει
ο ενδιαφερόµενος ιδιώτης. Τι λέω µε πολύ απλά λόγια; Ότι ο
ιδιώτης δεν µπορεί σε εκείνο το οικόπεδο να κάνει οτιδήποτε αν
δεν καταθέσει συγκεκριµένες µελέτες. Οπότε η αρµόδια ΥΔΟΜ…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ο ιδιώτης;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Βέβαια, να καταθέσει στην ΥΔΟΜ και να εγκριθούν.
Αλλιώς δεν µπορεί να πάρει την άδεια. 

Εµείς δεν έχουµε πρόσβαση σε αυτά τα στοιχεία. Για να τα
δείτε αυτά θα πρέπει να απευθυνθείτε στην αρµόδια ΥΔΟΜ,
ώστε να διαπιστώσετε αν έχουν τηρηθεί οι διαδικασίες και τα
απαιτούµενα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Καραγιάννη.
Καλή συνέχεια, κύριε Δελή.
Ο κ. Καραγιάννης θα µείνει για να απαντήσει και στην επόµενη

επίκαιρη ερώτηση, η οποία είναι η έκτη µε αριθµό 103/27-10-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Φθιώτιδας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Σαρακιώτη
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Υψηλή
επικινδυνότητα νέων πληµµυρικών φαινοµένων στο Κόµµα Λα-
µίας».

Υπάρχει Κόµµα Λαµίας; 
Καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα, κύριε Σαρακιώτη. Έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡAΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, οι κάτοικοι της ευ-

ρύτερης περιοχής του Κόµµατος της Λαµίας, οι επιχειρηµατίες
που δραστηριοποιούνται στην περιοχή, οι αγρότες των οποίων
τα χωράφια βρίσκονται στη συγκεκριµένη περιοχή από τις 12 Νο-

εµβρίου του 2021 ζουν υπό τον συνεχή φόβο ενός πληµµυρικού
φαινοµένου. 

Παρά τις διαρκείς, παρά τις αλλεπάλληλες εκκλήσεις τους
τόσο προς τον Περιφερειάρχη Στερεάς Ελλάδος όσο και προς
το Υπουργείο Υποδοµών δεν έχουν λάβει απαντήσεις, δεν βλέ-
πουν την πολιτεία δια των δύο φορέων να κινητοποιείται, προκει-
µένου να αποφευχθούν περιστατικά και συµβάντα, τα οποία όλοι
απευχόµαστε. Αντί να αναλάβετε πρωτοβουλίες, αυτό που βιώ-
νουµε όλοι είναι ένα µπαλάκι ευθυνών. Πετάει το Υπουργείο το
µπαλάκι στην περιφέρεια, η περιφέρεια πετάει το µπαλάκι της
ευθύνης στο Υπουργείο. 

Συγκεκριµένα και βάσει εγγράφων από την υπηρεσία σας, από
την ΕΥΔΕ, στις 9-5-2022 σε έγγραφο αναγράφεται ότι η γενικό-
τερη ευθύνη προγραµµατισµού, µελέτης, κατασκευής και συν-
τήρησης των αντιπληµµυρικών έργων σε περιοχές υψηλού
πληµµυρικού κινδύνου ανήκει αποκλειστικά στις οικείες περιφέ-
ρειες. Έρχεται, εν συνεχεία, η Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος και
σας απαντά µε έγγραφό της: «Η διατήρηση της υφιστάµενης κα-
τάστασης των τεχνικών στον αυτοκινητόδροµο Ε65 θα προκαλεί
σοβαρούς κινδύνους για ανθρώπους και περιουσίες στο Κόµµα
της Λαµίας και έτσι επιβάλλεται η µελέτη, ο σχεδιασµός και η κα-
τασκευή σχετικών αντιπληµµυρικών έργων». Και θα έπρεπε να
λάβει το Υπουργείο σας υπ’ όψν σας στον σχεδιασµό όλων των
έργων σας τις ιδιοµορφίες της ευρύτερης λεκάνης του Σπερ-
χειού, η οποία πληµµυρίζει από αρχαιοτάτων χρόνων, όπως και
εσείς αναγνωρίζετε.

Υπάρχει σειρά εγγράφων τα οποία µνηµονεύουν το ζήτηµα και
από την περιφέρεια και από τις υπηρεσίες σας και τίθενται τα
ερωτήµατα από τους πολίτες: Για ποιον λόγο παρατηρούµε εδώ
και έναν χρόνο αυτή την πρωτοφανή µετάθεση ευθυνών; Για
ποιον λόγο παρατηρούνται αυτές οι τεράστιες καθυστερήσεις
και έχει αγνοηθεί κάθε έκκληση τόσο προς την περιφέρεια, αλλά
κυρίως προς το Υπουργείο σας, προκειµένου να µη βιώσουµε
φαινόµενα τα οποία βιώσαµε την 12η Δεκεµβρίου του 2021; Και,
τέλος, τι προτίθεται να πράξει επ’ αυτού το Υπουργείο σας;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εγώ ευχαριστώ, κύριε

Σαρακιώτη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-

ώργιος Καραγιάννης.
Ορίστε, κύριε Καραγιάννη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Σαρακιώτη, τα ζητήµατα των πληµµυρικών φαινοµένων

πλησίον του αυτοκινητοδρόµου Ε65, αλλά και της σιδηροδροµι-
κής γραµµής υψηλών ταχυτήτων δεν είναι καινούργια ούτε στο
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, αλλά ούτε και στην ευρύ-
τερη περιοχή. 

Άλλωστε εσείς πρέπει καλύτερα από τον καθένα να γνωρίζετε
ότι τα πληµµυρικά φαινόµενα παρατηρούνται για δεκαετίες στην
περιοχή και επιδεινώνονται, µάλιστα, από τα γνωστά ζητήµατα
που ταλανίζουν όλη τη χώρα και δεν είναι άλλα από τον ελλιπή
καθαρισµό ρεµάτων και ποταµών που γνωρίζετε και εσείς σε
ποιον ανήκει αυτή η αρµοδιότητα. 

Είναι γνωστή, άλλωστε, σε όλους η κατάσταση που επικρατεί
τόσο στην κοίτη του ποταµού Σπερχειού όσο και στη Γερµανική
Τάφρο στην περιοχή, τι προβλήµατα υπάρχουν µε το δασαρχείο
και τι προβλήµατα υπάρχουν µε τις περιβαλλοντικές οργανώσεις. 

Τώρα τι έκανε το Υπουργείο; Κατ’ αρχάς, γνωρίζετε πολύ καλά
ότι όταν η περιοχή είχε πληµµυρικά φαινόµενα και εγώ ο ίδιος,
αλλά και στελέχη του Υπουργείου µας πήγαν στην περιοχή για
να δουν το τι ακριβώς συµβαίνει. Μετά τα γεγονότα, λοιπόν, του
Δεκεµβρίου του 2021 στον οικισµό Κόµµα Λαµίας λόγω υπερχεί-
λισης του ποταµού Σπερχειού δόθηκε άµεσα εντολή στην αρµό-
δια υπηρεσία του Υπουργείου µας και κατόπιν προς τον παρα-
χωρησιούχο, την «Κεντρική Οδό Α.Ε.», για την εκπόνηση υδραυ-
λικών µελετών ιδιαίτερα στον κλάδο ΑΒ του κόµβου Λαµίας. Τα
τεχνικά αποχέτευσης οµβρίων των δύο έργων του δρόµου και
της σιδηροδροµικής γραµµής έχουν µελετηθεί και κατασκευα-
στεί µε τις δέουσες πρόνοιες σε ό,τι αφορά τις παροχές σχεδια-
σµού. 
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Να σηµειωθεί ότι και τα δύο έργα στην εν λόγω περιοχή έχουν
σχεδιαστεί επί επιχώµατος. Οι µελέτες, άλλωστε, αυτές που εκ-
πονήθηκαν και εγκρίθηκαν πολλές και επί των ηµερών σας, επί
της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, έτυχαν αποδοχής κατά τη φάση της
περιβαλλοντικής διαβούλευσης δίχως να έχουν υποβληθεί εν-
στάσεις από τους εµπλεκόµενους φορείς, τουλάχιστον σε ό,τι
αφορά τον υδραυλικό σχεδιασµό. 

Παρ’ όλα αυτά σε ό,τι µας αναλογεί σε όλα αυτά τα έργα είναι
ειληµµένη η απόφασή µας να προβούµε σε συµπληρωµατικές
εργασίες και δεν πρόκειται να αποφύγουµε οποιαδήποτε στιγµή
και να αναλάβουµε τις ευθύνες που µας αναλογούν ως Υπουρ-
γείο Υποδοµών. Όµως, δεν πρέπει αυτά τα έργα να γίνουν σε
καµµία περίπτωση η κολυµπήθρα του Σιλωάµ για όλα τα προβλή-
µατα της περιοχής. 

Έχουµε δώσει νέα εντολή στον παραχωρησιούχο για την
άµεση έναρξη των εργασιών κατασκευής αντιπληµµυρικής τά-
φρου µήκους χιλίων οκτακοσίων µέτρων, που περιλαµβάνεται
στα συµπληρωµατικά έργα αντιπληµµυρικής θωράκισης των πε-
ριοχών εκατέρωθεν του αυτοκινητόδροµου, αµέσως µετά την έγ-
κριση τροποποίησης των περιβαλλοντικών όρων που λάβαµε τον
Μάιο και για τις οποίες γνωµοδότησε θετικά και η Περιφέρεια και
το Περιφερειακό Συµβούλιο Στερεάς Ελλάδος.

Αναφορικά τώρα µε τη συγκεκριµένη ορθογωνική επενδεδυ-
µένη τάφρο µήκους χιλίων οκτακοσίων µέτρων έχει ήδη κατα-
σκευαστεί περισσότερο από το µισό κοµµάτι της, περισσότερα
από τα εννιακόσια µέτρα, ενώ το υπόλοιπο κοµµάτι εκτιµούµε ότι
µέχρι τα τέλη αυτού του µήνα θα έχει ολοκληρωθεί. 

Εκτός αυτών, όµως, έχουµε δώσει και εντολές για τη µελέτη
τόσο πρόσθετων εγκάρσεων τεχνικών έργων στον εν λόγω κλάδο
ΑΒ του κόµβου Λαµίας, όσο και των έργων κατασκευής της λε-
κάνης κατακράτησης φερτών στον χείµαρρο Ξηριά Λαµίας. 

Είναι σηµαντικό πάντως πως η περιφέρεια και ο φορέας που
έχουν την ευθύνη για τον συνολικό σχεδιασµό είναι σε µια αγα-
στή συνεργασία µε το Υπουργείο Υποδοµών, ώστε να καταρτι-
στεί ένα συνολικό σχέδιο για να αντιµετωπίσει τα χρόνια ζητή-
µατα αυτής της περιοχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Σαρακιώτη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολο-

γία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΑΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ξεκινήσω από

την αρχή της τοποθέτησης του κυρίου Υπουργού.
Πράγµατι, για δεκαετίες ταλανίζουν την ευρύτερη περιοχή

πληµµυρικά φαινόµενα. Όµως, πρέπει να ξεχωρίσουµε τα πληµ-
µυρικά φαινόµενα τα οποία προκύπτουν από την υπερχείλιση του
Σπερχειού σε άλλες περιοχές, µε αυτό το πρωτοφανές που
έλαβε χώρα στο Κόµµα. Όποιος µιλήσει µε ηλικιωµένους κατοί-
κους της περιοχής θα ακούσει ότι κάτι τέτοιο, το να µπαίνουν δη-
λαδή βάρκες στο Κόµµα και να πληµµυρίζει το χωριό, δεν έχει
γίνει ποτέ. 

Κύριε Υπουργέ, το 1997, αν δεν κάνω λάθος, µετά από έντονο
φαινόµενο είχαν καταρρεύσει έξι γέφυρες στην περιοχή που
περνά ο Σπερχειός. Δεν είχε πληµµυρίσει το Κόµµα. Με τον
«Ιανό», πολύ πιο έντονο καιρικό φαινόµενο, τον Σεπτέµβρη του
2020 δεν πληµµύρισε το Κόµµα. Όλα ξεκίνησαν µετά την υλοποί-
ηση του κόµβου, ο οποίος συνιστά ένα συµπαγές ανάχωµα ενός
χιλιοµέτρου περίπου. Τα έργα που αναφέρετε, δυστυχώς, επειδή
τα είδα µε τα µάτια µου, θα δυσκολέψουν την κατάσταση το επό-
µενο χρονικό διάστηµα. Ενώ έχει κατασκευαστεί το ανάχωµα
περί τα επτακόσια µέτρα και πνίγηκε το Κόµµα, από τα εναπο-
µείναντα τριακόσια κατάφερνε και έφευγε το νερό προς τον
Σπερχειό. Δυστυχώς µε τις εργασίες που ολοκληρώνονται τώρα
δεν θα υπάρξει ούτε αυτή η δίοδος των τριακοσίων µέτρων. 

Θα ήταν καλό κάποια στιγµή που θα ευκαιρήσετε, πριν βιώ-
σουµε παρεµφερείς καταστάσεις -το απευχόµαστε όλοι- να επι-
σκεφθείτε την περιοχή και να το αντικρίσετε και εσείς. 

Από εκεί και πέρα έχει σηµασία, επειδή εστιάσατε στο ζήτηµα
της υπερχείλισης του Σπερχειού, ότι τα νερά που έπνιξαν το
Κόµµα δεν βγήκαν από τα δυτικά από τον Σπερχειό, αλλά «βγή-
καν» στην τάφρο που έχει κατασκευαστεί και επέστρεψαν πίσω.

Ήρθαν από τα ανατολικά. Επέστρεψαν πίσω στο χωριό και πληµ-
µύρισε. 

Όσον αφορά την αγαστή συνεργασία µε την περιφέρεια που
αναφέρετε, µακάρι να είχατε αγαστή συνεργασία και µακάρι να
καθόσασταν σε ένα τραπέζι και να επιλύατε το µείζον αυτό ζή-
τηµα. Όµως, διαβάζοντας έγγραφο της περιφέρειας µε ηµερο-
µηνία 4-10-2022, το έγγραφο καταλήγει και λέει ότι ο Περιφε-
ρειάρχης Στερεάς Ελλάδας ζητούσε από τον αρµόδιο Υπουργό
ενηµέρωση επί σχετικών µελετών, η οποία όµως µέχρι και σή-
µερα δεν έχει δοθεί. Δεν συνιστά αυτό αγαστή συνεργασία. 

Επιπροσθέτως, σε πρόσφατο έγγραφό της η περιφέρεια ανα-
φέρει για το συγκεκριµένο: «Σε ό,τι αφορά τις επαρκείς διεξό-
δους διαφυγής που αναφέρατε, τονίζουµε για µια ακόµη φορά
ότι στον κλάδο που αποτελεί την έξοδο µε κατεύθυνση προς
Πάτρα, η περιοχή που δηµιουργείται δηλαδή το θέµα, η απορροή
των υδάτων όχι µόνο δεν µπορεί να γίνει απρόσκοπτα, αλλά δεν
έχει κατασκευαστεί κανένα τεχνικό έργο για τον σκοπό αυτόν.
Αυτό θα πρέπει να γίνει άµεσα, καθώς σε κάθε έντονη βροχό-
πτωση πλέον τα νερά θα εγκλωβίζονται ανάντη του κλάδου
αυτού και θα κατακλύζουν τον οικισµό του Κόµµατος». 

Αυτή είναι η κατάσταση την οποία περιγράφει η περιφέρεια.
Αυτή είναι η πραγµατική κατάσταση. 

Οπότε, Υπουργέ, σας καλώ για µία ακόµη φορά να αναλάβετε
και εσείς τις ευθύνες σας, να επισκεφθείτε την περιοχή και να
αντικρίσετε το έργο το οποίο ολοκληρώνεται, που θα αποτελέσει
την ταφόπλακα, δυστυχώς, για τους κατοίκους της περιοχής του
Κόµµατος. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι ε-

µείς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Σαρακιώτη, το ενδιαφέρον µας και για την περιοχή, αλλά

και για την αντιπληµµυρική θωράκιση της χώρας, να ξέρετε ότι
είναι δεδοµένο. Με µεγάλη µου χαρά, πραγµατικά, να επισκεφτώ
την περιοχή και να τη δω από κοντά, αν και σας έχω πει ότι την
επισκέφτηκα και σε άλλο πληµµυρικό φαινόµενο και έχω δει και
αντιλαµβάνοµαι τα προβλήµατα που υπάρχουν στην περιοχή. 

Δεν θα ήθελα να σας διαβάσω τα πληµµυρικά φαινόµενα που
έχει η περιοχή γιατί νοµίζω ότι τα ξέρετε. Φτάνει να σας πω ότι
έχουµε έναν πίνακα καταγραφής από το 1939 για το πόσες πληµ-
µύρες έχουν γίνει στην περιοχή και τι ζητήµατα υπάρχουν. Αυτό,
βέβαια, δεν αποτελεί δικαιολογία για κανέναν. Ούτε θα σας
έλεγα αυτή τη στιγµή πού βρίσκεται το Κόµµα, τι προβλήµατα
έχει, τι ζητήµατα. Νοµίζω ότι δεν χρειάζονται δικαιολογίες.

Οι πολίτες της Φθιώτιδας που µας ακούνε αυτή τη στιγµή αυτό
που χρειάζονται είναι µια καλή συνεργασία ανάµεσα στο Υπουρ-
γείο Υποδοµών, στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και στην Περιφέ-
ρεια, ώστε να προχωρήσουµε µε τις αδειοδοτήσεις και στους
καθαρισµούς των ρεµάτων και όλων των ποταµών και τις διευ-
θετήσεις τους, να προχωρήσουν γρήγορα από πάνω προς τα
κάτω, και κατόπιν και εµείς που έχουµε την αρµοδιότητα σε ό,τι
αφορά τα αντιπληµµυρικά έργα. Άλλωστε, όπως πολύ καλά γνω-
ρίζετε, εµείς ολοκληρώσαµε την έγκριση των 350 εκατοµµυρίων
σε αντιπληµµυρικά έργα σε όλους τους αυτοκινητοδρόµους, κάτι
που οφείλω να πω ότι κι η κυβέρνησή σας είχε προσπαθήσει µια-
δυο φορές να το προχωρήσει. Δυστυχώς δεν τα κατάφερε. Επί
της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη όλα αυτά τα έργα
έχουν ξεκινήσει να γίνονται και µέσα σε αυτό το πλαίσιο όλων
αυτών των αντιπληµµυρικών έργων προσπαθούµε να θωρακί-
σουµε και την ευρύτερη περιοχή.

Βέβαια για την αποκατάσταση της αλήθειας διαβάζω εδώ σε
έκθεση του ανεξάρτητου µηχανικού ότι «τα πληµµυρικά φαινό-
µενα οφείλονται στη θραύση των αναχωµάτων του Σπερχειού
στη θέση Αµούρι, περί τα δέκα χιλιόµετρα δυτικά και την υπερ-
χείλιση της τάφρου Λαµίας και όχι εξαιτίας των έντονων καιρικών
φαινοµένων που δεν είχαν δυνατότητα απορροής στο κατάντη».
Αυτό µας λέει αυτή τη στιγµή ο ανεξάρτητος µηχανικός. Το κοι-
τάζουµε µε τις υπηρεσίες µας, να δούµε τι άλλο χρειάζεται να
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γίνει. Συζητάµε µε την περιφέρεια. Ήδη σας έδωσα τον προ-
γραµµατισµό µας για όλα τα έργα που έχουµε να κάνουµε, τα
αντιπληµµυρικά, και έτσι θα προχωρήσουµε, ώστε να θωρακί-
σουµε την ευρύτερη περιοχή.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχα-

ριστούµε.
Καλή συνέχεια, κύριε Σαρακιώτη.
Προχωρούµε στη δέκατη µε αριθµό 110/31-10-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεώργιου Ψυχογιού προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ανάγκη άµε-
σων παρεµβάσεων για την αντιµετώπιση του πολύ σοβαρού προ-
βλήµατος της διάβρωσης των ακτών του Κορινθιακού».

Κύριε Ψυχογιέ, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η διάβρωση των ακτών για την Κορινθία είναι

ένα από τα πιο σοβαρά και πιο επείγοντα ζητήµατα, µαζί µε το
φράγµα του Ασωπού, µαζί µε την ενίσχυση της αγροτικής παρα-
γωγής, µαζί µε την ανεργία που αυξάνεται στον νοµό, µαζί µε τη
στελέχωση του Νοσοκοµείου Κορίνθου και τις δοµές υγείας και
πολλά ακόµα.

Η διάβρωση των ακτών του Κορινθιακού αποτελεί ένα σοβαρό
περιβαλλοντικό, κοινωνικό και πολεοδοµικό πρόβληµα για τους
παραλιακούς δήµους της Κορινθίας εξαφανίζοντας κάθε χρόνο
κοµµάτια της παραλίας, οδικές υποδοµές, αλλά και απειλώντας
παραθαλάσσιες κατοικίες και καταστήµατα. Είναι ένα κρίσιµο
θέµα το οποίο έχουν αναδείξει πολλές φορές φορείς, συλλογι-
κότητες, κινήµατα, επιστήµονες, συµφωνώντας σε ένα πράγµα,
ότι χρειάζεται συνολική αντιµετώπιση της διάβρωσης, για την
ασφάλεια των κατοίκων, τη βελτίωση της ποιότητας ζωής τους,
καθώς και την καλύτερη οικονοµική ανάπτυξη του νοµού. 

Παρ’ όλο που έχει γίνει µια σειρά τεχνικών έργων, αποσπασµα-
τικά τα περισσότερα και µε τεράστιο κόστος για να καλυφθούν
αυτές οι επείγουσες ανάγκες, τα περισσότερα από αυτά δεν
αξιοποίησαν επιστηµονικά εργαλεία και δεδοµένα για ήπιες και
βιώσιµες λύσεις και πολλές φορές συντηρούν ή και επιδεινώνουν
την κατάσταση.

Για όλους αυτούς τους λόγους η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το
2016 προχώρησε σε µία µελέτη, τη «Μελέτη Αντιµετώπισης των
Φαινοµένων Διάβρωσης στην Ακτογραµµή του Κορινθιακού Κόλ-
που», ενσωµατώνοντας αυτές τις σηµαντικές και σύγχρονες πρα-
κτικές, η οποία ολοκληρώθηκε το 2019, µε µία ακτίνα από τους
δήµους της Κορινθίας και τον Ισθµό µέχρι και το Ρίο - Αντίρριο.
Ωστόσο µέχρι και σήµερα η υλοποίηση αυτής της µελέτης δεν
έχει προχωρήσει ούτε συµπληρωθεί και επικαιροποιηθεί επαρ-
κώς για να καλύπτει και περιοχές που εν τω µεταξύ υπέστησαν
σοβαρά ζητήµατα διάβρωσης.

Επειδή, λοιπόν, το φαινόµενο αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό
και κρίσιµο και προβληµατικό, µε δυσµενείς συνέπειες για όλους
µας και επειδή απασχολεί καθηµερινά τους πολίτες του νοµού,
σας ρωτάµε -µεταφέροντας µια πολύ µεγάλη αγωνία, µια τερά-
στια ανησυχία και για τους κατοίκους και για τις τοπικές κοινω-
νίες και τους επαγγελµατίες- σε ποιες ενέργειες θα προχωρή-
σετε άµεσα και για να γίνουν οι αναγκαίες παρεµβάσεις µε βάση
τη µελέτη αυτή, αλλά και µε τις αναγκαίες τροποποιήσεις και
συµπληρώσεις, καθώς και µε την υλοποίηση προγραµµάτων και
χρηµατοδοτικών εργαλείων σε αυτή την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-

ώργιος Καραγιάννης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Καραγιάννη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
Αγαπητέ κύριε Ψυχογιέ, αρχικά να διορθώσω κάτι που βλέπω

εδώ ότι το έχετε γράψει στην ερώτησή σας. Το αντικείµενο της
µελέτης δηµοπρατήθηκε τον Αύγουστο του 2016 και συµβασιο-
ποιήθηκε τον Μάιο του 2019. Δεν ολοκληρώθηκε η µελέτη.

Συνεπώς φαντάζοµαι ότι εκ παραδροµής γράφτηκε, αφού ο
χρόνος που έχει διανυθεί µέχρι σήµερα για την εκπόνηση µελέ-
της αντιµετώπισης των φαινοµένων διάβρωσης της ακτογραµµής
του Κορινθιακού Κόλπου είναι σχεδόν αντίστοιχος του χρόνου
που απαιτήθηκε για να συµβασιοποιηθεί.

Τώρα, στο ζητούµενο της ερώτησής σας. Πράγµατι η συγκε-
κριµένη µελέτη περιλαµβάνει δέκα τµήµατα µε προβλήµατα διά-
βρωσης στην νότια ακτογραµµή του Κορινθιακού Κόλπου, από
την Κόρινθο µέχρι την περιοχή Λαµπίρι, συνολικού µήκους περί-
που σαράντα χιλιοµέτρων. Βρίσκεται από τον Μάιο του 2019 σε
εξέλιξη και γεγονός είναι ότι η ολοκλήρωσή της θα µας διασα-
φηνίσει τον ενδεδειγµένο τεχνικά τρόπο αντιµετώπισης αυτού
του φαινοµένου, µέσω των προτεινόµενων µέτρων και έργων που
θα πρέπει να υλοποιηθούν, ώστε να προχωρήσει η διαδικασία
έργων ανάπλασης των ακτών, αποκαθιστώντας ουσιαστικά την
περιβαλλοντική ταυτότητα της περιοχής. 

Η συγκεκριµένη µελέτη που είχε αρχικώς συµβατικό χρόνο
ολοκλήρωσης τους είκοσι επτά µήνες θα είχε ολοκληρωθεί, αν
δεν είχε προκύψει η ανάγκη για τη σύνταξη ειδικής οικολογικής
αξιολόγησης, που προέκυψε µετά τον χρόνο δηµοπράτησης του
έργου, λόγω της αναθεώρησης του Εθνικού Καταλόγου Περιο-
χών Ευρωπαϊκού Οικολογικού Δικτύου «NATURA 2000» µε το
ΦΕΚ 4432/2017 στο οποίο εντάχθηκε η ευρύτερη περιοχή του
Κορινθιακού Κόλπου. 

Συνεπώς ήταν υποχρεωτική η σύναψη συµπληρωµατικής σύµ-
βασης µε τον ανάδοχο, µε αντικείµενο τη σύνταξη αυτής της ει-
δικής οικολογικής αξιολόγησης, κάτι που δεδοµένα δηµιούργησε
πρόσθετες καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση µελέτης, αφού για
την έκδοση περιβαλλοντικών όρων απαιτείται πλέον και η σύν-
ταξη ειδικής οικολογικής αξιολόγησης. 

Μέχρι σήµερα, λοιπόν, να σας ενηµερώσω ότι έχουν εκπονηθεί
και έχουν εγκριθεί όλες οι µελέτες της πρώτης φάσης, επιπλέον
έχουν συνταχθεί οι µελέτες της δεύτερης φάσης, στην οποία έχει
µελετηθεί η ακτοµηχανική συµπεριφορά της περιοχής, καθώς και
η µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, η οποία αναρτήθηκε στο
Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό Μητρώο στις 27-5-2022 και βρίσκε-
ται σε διαδικασία διαβούλευσης µέχρι τις 16-11- 2022 για την έκ-
δοση της ΑΕΠΟ. Μετά την έγκριση των περιβαλλοντικών όρων
θα εκπονηθεί η τρίτη φάση της µελέτης, που θα περιλαµβάνει
τον οριστικό γεωµετρικό και κατασκευαστικό σχεδιασµό των πα-
ράκτιων έργων µαζί µε τα τεύχη δηµοπράτησης του έργου. 

Λαµβάνοντας, λοιπόν, υπ’ όψιν τον απαιτούµενο χρόνο των πα-
ραπάνω αναγκαίων ενεργειών και συνεκτιµώντας και τον χρόνο
ολοκλήρωσης των µελετών της τρίτης φάσης, που τους εκτι-
µούµε περίπου σε εννιά µήνες και ακολουθεί µετά και η έγκριση
των περιβαλλοντικών όρων, η εκτίµηση που έχουµε αυτή τη
στιγµή είναι ότι το έργο θα δηµοπρατηθεί στα τέλη περίπου του
2023. 

Όµως, να είστε σίγουροι ότι από το Υπουργείο µας γίνεται
κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε το έργο της αποκατάστασης των
ακτών του Κορινθιακού να προχωρήσει µε γρήγορους ρυθµούς,
όπως άλλωστε αποδείξαµε και σε ό,τι άλλες παρεµβάσεις
έχουµε κάνει σε όλη την ευρύτερη περιοχή. Άλλωστε οφείλουµε
όλοι να µνηµονεύουµε ότι στα έργα αποκατάστασης που έχουν
γίνει στη διώρυγα της Κορίνθου, πόσο γρήγορα κινήθηκε το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Ψυχογιός για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, άκουσα προσεκτικά την απάντησή σας και νο-

µίζω ότι οι πολίτες και οι κάτοικοι της Κορινθίας και όχι µόνο της
Κορινθίας, αλλά και της Αιγιαλείας µε όλα αυτά που αντιµετωπί-
ζουν -διότι υπάρχουν ζητήµατα και εκεί, καθότι πρόκειται για µια
συνολική µελέτη- θέλουν να ακούσουν πράγµατα τα οποία είναι
συγκεκριµένα, αλλά και που µπορούν να υπηρετήσουν γρήγορα
και αποτελεσµατικά αυτές τις καθηµερινές τους ανάγκες. 

Σε αυτό το πλαίσιο απαιτείται και µια επικαιροποίηση, όπως
σας είπα πριν, µια συµπλήρωση αυτών των περιοχών που είχαν
υποδειχθεί τότε και περιλαµβάνονταν στην αρχική µελέτη. Διότι
µεσολάβησε και ένα διάστηµα µε την καθυστέρηση που αναφέ-
ρατε και αποδεχθήκατε και εσείς. Από εκεί και πέρα θα πρέπει
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να ξέρουµε και οι δήµοι τι ρόλο έχουν σε αυτό. 
Υπάρχει επικοινωνία, υπάρχει συνεργασία µε τους δήµους,

υπάρχει πίεση στους δήµους να υποδείξουν τα σηµεία αυτά, για
παράδειγµα στα Μαύρα Λιθάρια, στον Δήµο Ξυλοκάστρου Ευ-
ρωστίνης, στο Καµάρι, στη Λυκοποριά, στο Δερβένι, στο Ξυλό-
καστρο, στη Συκιά, στο Μελίσσι; Σε όλες αυτές τις περιοχές, οι
οποίες έχουν τεράστιο ζήτηµα αυτή τη στιγµή και είναι θέµα κα-
θηµερινότητας και επιβίωσης για αρκετούς κατοίκους της περιο-
χής. Στον Δήµο Σικυωνίων, µε το Διµηνιό, µε το Κιάτο, Δήµο
Βέλου - Βόχας, σε όλο τον νοµό, σε όλο το µήκος και το πλάτος
του νοµού στην παραλιακή ζώνη, ακόµα και στον Δήµο Κοριν-
θίων. 

Όλη αυτή η περιοχή απαιτεί µια συγκροτηµένη και οργανω-
µένη και άµεση παρέµβαση µε συνεργασία των δήµων, τοπικών
κοινωνιών και φορέων και του Υπουργείου, για να προχωρήσει
επιτέλους αυτή η παρέµβαση, που τόσο πολύ περιµένει ο νοµός
όλα αυτά τα χρόνια. Και επαναλαµβάνω ότι είναι ένα από τα κο-
ρυφαία ζητήµατα και προβλήµατα που πρέπει να αναδείξουµε
και να αντιµετωπίσουµε. 

Και επειδή αναφερθήκατε στην ταχύτητα και αποτελεσµατικό-
τητα, είναι γεγονός ότι στον Νοµό Κορινθίας, εκτός από αυτή τη
µελέτη, ως Κυβέρνηση παραλάβατε και πάρα πολλά άλλα έργα
τα οποία είχαν γίνει και συνέβαλαν καθοριστικά στη βελτίωση της
ποιότητας ζωής και την ασφάλεια κατοίκων και περιουσιών. Άρα
πρέπει και εσείς να εγκύψετε και να προχωρήσετε άµεσα αυτή
την παρέµβαση.

Θυµίζω την Εθνική Οδό Κορίνθου - Πατρών, τον προαστιακό
σιδηρόδροµο προς το Αίγιο και προς το Λουτράκι, την πληθώρα
αντιπληµµυρικών έργων -είχατε έρθει, µάλιστα, είχαµε συναντη-
θεί και στον κόµβο της Λυκοποριάς, ήταν και οδικό έργο, εκτός
από αντιπληµµυρικό-, τις ισχυρές αποζηµιώσεις για τον «ΖΟΡ-
ΜΠΑ» και τις θεοµηνίες, τις αγροτικές οδοποιίες, την ενίσχυση
των δήµων.

Εποµένως οφείλετε να απαντήσετε σε αυτό το κρίσιµο ζήτηµα,
όπως και σε άλλα που ανέφερα, όπως είναι η γρήγορη επανα-
λειτουργία της διώρυγας της Κορίνθου. Πέρα από την αποκατά-
σταση που λέτε, χρειάζεται και γρήγορη επαναλειτουργία.
Υπάρχει µεγάλη απώλεια εισοδήµατος και ανασφάλεια στους ερ-
γαζόµενους. Είναι και άλλα τα οποία απαιτούνται. Όµως, πρέπει
να προχωρήσετε σε αυτό.

Επειδή, λοιπόν, απαιτούνται -επαναλαµβάνω- άµεσες κινήσεις
για την προστασία του Κορινθιακού, που πρέπει να είναι µακρο-
πρόθεσµες, πιο αποτελεσµατικές και να στοιχίζουν λιγότερο από
όλα αυτά τα έργα που βλέπαµε εδώ και τόσα χρόνια, τα αποσπα-
σµατικά και µε τις τεράστιες εργολαβίες, που µετέφεραν το πρό-
βληµα λίγα µέτρα πιο κάτω, ρωτάµε συγκεκριµένα και επανέρ-
χοµαι: Πότε αναµένεται η έναρξη συγκεκριµένων εργασιών σε
συνεννόηση µε τους δήµους, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και την
ανάγκη συµπλήρωσης -και το τονίζω- των περιοχών που έχουν
υποστεί διάβρωση όλα αυτά τα χρόνια που η µελέτη είναι σε επί-
πεδο υλοποίησης και δροµολόγηση;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Ψυχογιέ, εκτιµώ την προσέγ-
γιση αυτή που κάνετε πραγµατικά για τα έργα που γίνονται στην
περιοχή. Πραγµατικά, στην περιοχή σας γίνονται πάρα πολλά
έργα και, όπως είδατε και στην πρωτολογία µου, δεν είχα καµµία
διάθεση ούτε να ασκήσω κριτική σε λάθος επιλογές, αν δεν εί-
χατε βάλει την ειδική οικολογική αξιολόγηση ή αν δεν είχατε προ-
σθέσει περιοχές που χρειάζονταν να προστεθούν.

Η αλήθεια είναι ότι έπρεπε να συµπληρώσουµε περιοχές. Για
να έχουµε µια ολοκληρωµένη µελέτη για την περιοχή, θα έπρεπε
να συµπληρώσουµε περιοχές και αυτό ήταν ένα από τα συγκε-
κριµένα ζητούµενα που αντιµετωπίσαµε από την πρώτη φάση,
µόλις καταλάβαµε ότι εκεί, στην περιοχή, θα έπρεπε να γίνει µια
ολιστική διαχείριση, ώστε να λυθεί όλο αυτό το φαινόµενο που
υπάρχει στον Κορινθιακό Κόλπο.

Δώσαµε, λοιπόν, άµεσα εντολή στον ανάδοχο της υπ’ όψιν µε-

λέτης να εντοπίσει θέσεις µε εµφανή προβλήµατα διάβρωσης
στην ακτογραµµή, από την Κόρινθο µέχρι το Λαµπίρι, προκειµέ-
νου οι θέσεις αυτές να αποτελέσουν αντικείµενο µιας νέας µε-
λέτης, που θα συµπληρώσει την προηγούµενη.

Αυτό που προέκυψε, λοιπόν, είναι ότι έχουµε δεκαέξι νέες θέ-
σεις, συνολικού µήκους περίπου τριάντα τεσσάρων χιλιοµέτρων,
οι οποίες θα αποτελέσουν το συµβατικό αντικείµενο της νέας µε-
λέτης, που θα χρηµατοδοτηθεί από το ΥΜΕΠΕΡΑΑ. Έχει ήδη
υποβληθεί από τον Ιούλιο το τεχνικό δελτίο για την ένταξη της
συγκεκριµένης µελέτης, µε προϋπολογισµό 5.311.000 ευρώ µε
ΦΠΑ, και το επόµενο διάστηµα αναµένεται η απόφαση ένταξης,
προκειµένου, ενδεχοµένως και µέχρι το τέλος του χρόνου ή
αρχές του επόµενου, να καταφέρουµε να δηµοπρατήσουµε και
αυτή τη µελέτη.

Μας ενδιαφέρει να λύσουµε ολιστικά αυτό το πρόβληµα που
έχει ο Κορινθιακός Κόλπος και αυτό θα συνεχίσουµε. Ό,τι καλό
βρήκαµε το συνεχίζουµε -να είστε σίγουροι-, ώστε να λυθούν τα
προβλήµατα της περιοχής.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Καλή συνέχεια, κύριε Ψυχογιέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι η τρίτη µε

αριθµό 111/31-10-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικολάου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Για τις συνθήκες που επικρατούν στο Γενικό Νοσοκοµείο
Μεσολογγίου», δεν θα συζητηθεί, λόγω κωλύµατος του Βου-
λευτή.

Προχωρούµε στη συζήτηση της τελευταίας, και τυχερής, που
είναι η δωδέκατη µε αριθµό 116/31-10-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Ραγκούση προς τον Υπουρ-
γό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Συµφωνεί η Κυβέρνηση
µε την πρότασή µας -που είναι και καθολικό αίτηµα των τοπικών
κοινωνιών και των συγκεκριµένων δήµων της Β’ Πειραιά- για επέ-
κταση του µετρό και στο Κερατσίνι - Δραπετσώνα, Πέραµα και
Σαλαµίνα;».

Κύριε Ραγκούση, καλησπέρα σας! Καλή εβδοµάδα! Έχετε δύο
λεπτά για το ξεκίνηµά σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Καλησπέρα και καλή εβδοµάδα,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Καραγιάννη, αυτή η ερώτηση, πέραν του ότι είναι πραγ-
µατικά ερώτηση -θα καταλάβετε τι εννοώ στη συνέχεια- δεν θα
είχε υποβληθεί, εάν δεν µας είχε θορυβήσει -και λέω δεν «µας»
είχε θορυβήσει- όχι µόνο εµάς, ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
αλλά αν δεν είχε θορυβήσει και το σύνολο των κοινωνιών στο Κε-
ρατσίνι, στη Δραπετσώνα, στο Πέραµα και στη Σαλαµίνα το γε-
γονός της απόλυτης σιωπής που υπήρξε για την ανάγκη να
επεκταθεί το µετρό και προς τους συγκεκριµένους δήµους.

Ήταν µια σιωπή που εκκωφαντικά αντιµετωπίσαµε µπροστά
µας όλοι οι κάτοικοι αυτών των δήµων κατά τη διάρκεια των τε-
λευταίων εγκαινίων για το µετρό στον Πειραιά, µια σιωπή εκκω-
φαντική και από τον Πρωθυπουργό, αλλά και από τις ανακοινώ-
σεις του Υπουργείου.

Εµείς πιστεύουµε ότι είναι απολύτως αυτονόητη, εντελώς σκό-
πιµη και σε κάθε περίπτωση απολύτως δίκαιη για αυτές τις κοι-
νωνίες η επέκταση του µετρό προς το Κερατσίνι, τη Δραπετσώ-
να, το Πέραµα και τη Σαλαµίνα. Προφανώς έχετε ετοιµάσει κά-
ποια απάντηση.

Θα ήθελα να είµαι, όµως, πάρα πολύ ξεκάθαρος στο ερώτηµα.
Και εµείς ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά και οι συγκεκριµέ-
νοι δήµοι, και οι δεκάδες χιλιάδες κάτοικοι αυτών των περιοχών,
θέλουµε, κύριε Καράγιαννη, έκφραση πολιτικής βούλησης µε σα-
φέστατο τρόπο. Θέλουµε να ακούσουµε τώρα από εσάς ό,τι
έχετε ετοιµαστεί να πείτε. Όµως, θέλουµε να ξέρουµε εάν από
την Κυβέρνηση υπάρχει ένα: «ναι, συµφωνώ µε την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, προχωρούµε µαζί αυτό το µεγάλο έργο, το ξεκι-
νάµε για να το προχωρήσουµε µαζί αυτό το µεγάλο έργο» ή «δια-
φωνούµε». Να απαντήσετε πάρα πολύ καθαρά.

Άρα σας παρακαλώ θερµά -για αυτό είπα στην αρχή ότι αυτή
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είναι µια πραγµατική ερώτηση- ό,τι έχετε ετοιµάσει πείτε το, αλλά
πάνω από όλα, πριν από όλα, θέλουµε το καθαρό «ναι» ή «όχι»
της Κυβέρνησης για αυτή την επέκταση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γε-

ώργιος Καραγιάννης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλω να πω, κύριε Ραγκούση, ότι µε αιφνιδιάζετε, όµως µε

αιφνιδιάζετε θετικά. Με αιφνιδιάζετε, γιατί θέτετε ένα ξεκάθαρο
ερώτηµα και θέλετε µια πολιτική απάντηση. Βέβαια, η διαφορά
µας είναι ότι στα τριάµισι αυτά χρόνια στο Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών, εµείς δεν δίνουµε πολιτικές απαντήσεις µόνο,
δίνουµε και απαντήσεις βούλησης, δίνουµε και απαντήσεις πρά-
ξεις. Και αυτό δηµιουργεί µια µεγάλη, µια εµφανής διαφορά, να
ξέρετε, στο τι λέµε, στο πώς το λέµε και στο τι ακριβώς κάνουµε.

Ξέρετε, εµείς πριν από µερικές εβδοµάδες ολοκληρώσαµε ένα
µεγάλο έργο για τον Πειραιά, ένα έργο το οποίο πραγµατικά αλ-
λάζει όλες τις µετακινήσεις στο συγκοινωνιακό σύστηµα της Αθή-
νας και της Αττικής. Η γραµµή 3 έφτασε στον Πειραιά µε τους
τρεις νέους σταθµούς στα Μανιάτικα, στο λιµάνι και στο Δηµο-
τικό Θέατρο, ενώ είχαµε παραδώσει και το καλοκαίρι του 2020
και τους σταθµούς Αγία Βαρβάρα, Κορυδαλλό και Νίκαια. Επί-
σης, έχουµε ανακοινώσει, όπως είδατε και στην τελετή των εγ-
καινίων του σταθµού του Πειραιά, ότι µέσα στο επόµενο χρονικό
διάστηµα θα προχωρήσουµε τον διαγωνισµό για την επέκταση
της γραµµής 2 προς τα δυτικά, προς το Ίλιον, και µετά και προς
το Μενίδι, γιατί είναι περιοχές που πραγµατικά χρειάζονται την
επέκταση του µετρό. Παράλληλα, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, ο
Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ο Κώστας Καραµανλής,
έχει ανακοινώσει από αυτό εδώ το Βήµα ότι αυτή τη στιγµή µε-
λετώνται οι επεκτάσεις προς Γλυφάδα και προς το Ίδρυµα
«Σταύρος Νιάρχος» στην Καλλιθέα.

Λέτε στην ερώτησή σας «αν συµφωνεί η Κυβέρνηση». Φτάνει
να συµφωνεί η Κυβέρνηση; Μα, φυσικά, η επέκταση του δικτύου
του µετρό στην Αττική ευρύτερα θα πρέπει να συµπεριλάβει πολ-
λές περιοχές. Αλλά επιτρέψτε µου να πω το εξής, και δεν ανα-
φέροµαι προσωπικά σε εσάς, αλλά µέσα στις τάξεις της κοινο-
βουλευτικής σας οµάδας. Αυτή τη στιγµή πραγµατοποιούµε το
µεγαλύτερο έργο, τη γραµµή 4, και υπάρχουν Βουλευτές και εκ-
πρόσωποί σας οι οποίοι έρχονται ενάντια σε αυτό το έργο και
µας λένε ότι δεν χρειάζονται οι σταθµοί, ενώ εσείς είχατε περι-
βαλλοντικές αδειοδοτήσεις για το έργο αυτό. Το λέω αυτό, διότι
ξέρετε και επιστηµονικά -είστε µηχανικός, αν δεν κάνω λάθος,
εγώ είµαι νοµικός- ότι η πύκνωση των σταθµών του µετρό είναι
ένα ζητούµενο. 

Ξέρετε, στη χώρα µας και στην Αθήνα έχουµε -µάλλον δεν το
έχουµε καταφέρει ακόµη, το αµέσως επόµενο διάστηµα θα το
καταφέρουµε- έναν σταθµό ανά τετραγωνικό χιλιόµετρο, όταν
στο Παρίσι ή σε άλλες ευρωπαϊκές πόλεις αυτός ο σχεδιασµός
περίπου είναι τέσσερις σταθµοί ανά τετραγωνικό χιλιόµετρο.

Θα πρέπει όµως να συνυπολογίσουµε, επιτρέψτε να σας πω,
κύριε Ραγκούση, ότι και οι ανθρώπινοι πόροι, αλλά και οι χρηµα-
τικοί πόροι δεν είναι πεπερασµένα, υπάρχουν συγκεκριµένα και
υπάρχει ένας σχεδιασµός αυτή τη στιγµή. Και αυτόν τον σχεδια-
σµό κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής σας, δεν τον αλλάξατε
ούτε στιγµή. Δεν κάνατε απολύτως τίποτα ούτε για την υποθα-
λάσσια ζεύξη Σαλαµίνος µε το Πέραµα, αλλά ούτε και για την
επέκταση. Δεν αλλάξατε καν το Ρυθµιστικό Σχέδιο της Αττικής,
το οποίο δεν συµπεριλάµβανε κανένα άλλο έργο µετρό, παρά
µόνο τη γραµµή 4.

Η αλήθεια είναι -το επαναλαµβάνω και από αυτό το Βήµα και
θα επανέλθω στη δευτεροµιλία µου- ότι η Αττική χρειάζεται -
όπως όλες οι περιοχές και συγκεκριµένα οι περιοχές που ανα-
φέρατε- και δίκτυο µετρό και δίκτυο τραµ. Βέβαια, στο δίκτυο
τραµ οι ίδιες περιοχές είχαν µια αντίθετη άποψη και δεν το δέ-
χτηκαν, όταν υπήρξε διαβούλευση πριν µερικά χρόνια.

Για όλα τα υπόλοιπα θα µιλήσω στη δευτερολογία µου.
Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Κύριε Ραγκούση, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Απαντήσατε, κύριε Καραγιάννη, µε

σαφή τρόπο. Και µε µεγάλη σαφήνεια είπατε ένα µεγάλο «όχι»
στην επέκταση του µετρό στο Κερατσίνι και τη Δραπετσώνα, στο
Πέραµα και τη Σαλαµίνα. Λέγοντας όλα όσα είπατε, ουσιαστικά
είπατε ένα «όχι» σε ό,τι αφορά τη βούληση της Κυβέρνησης να
δώσει ανθρώπινους και οικονοµικούς πόρους προς αυτή την κα-
τεύθυνση.

Σωστά είπατε για την επέκταση προς τη Γλυφάδα, προς το
Ίδρυµα «Σταύρος Νιάρχος», προς το Ίλιον και το Μενίδι, αλλά
δεν είπατε το ίδιο πράγµα για το Κερατσίνι, τη Δραπετσώνα, το
Πέραµα και τη Σαλαµίνα. Άρα αυτό το οποίο νοµίζω ότι κρατάει
ο κάθε ένας που µας ακούει και κάθε πολίτης, άντρας ή γυναίκα,
νέος ή ηλικιωµένος κάτοικος του Κερατσινίου, της Δραπετσώ-
νας, του Περάµατος και της Σαλαµίνας είναι ότι η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν έχει την πολιτική βούληση να προ-
χωρήσει άµεσα τις διαδικασίες, τις µελέτες και όλες τις προπα-
ρασκευαστικές ενέργειες που απαιτούνται, προκειµένου να
υπάρξει επέκταση του µετρό σε αυτούς τους δήµους που, επα-
ναλαµβάνω, ότι είναι απολύτως σκόπιµο, απολύτως αναγκαίο και
απολύτως δίκαιο.

Πριν κλείσω, θα πω δύο πράγµατα, κύριε Καραγιάννη. Δεν
ξέρω, ίσως το δοκιµάσετε σε µεγαλύτερη έκταση και στη δευτε-
ροµιλία σας, αλλά επαναλαµβάνω ότι δεν ξέρω τι έχετε ετοιµά-
σει. Είστε το κόµµα το οποίο χρεοκόπησε την Ελλάδα το 2009.
Είστε η Νέα Δηµοκρατία που υποχρέωσε όλες τις µετέπειτα κυ-
βερνήσεις να πορευτούν υπό τη δαµόκλειο σπάθη των µνηµο-
νίων, υπό τους περιορισµούς που επέβαλε η χρεοκοπία που
εσείς προκαλέσατε το 2009 στη χώρα.

Χάρη στην κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα η Ελλάδα δεν είναι
πια µια χρεοκοπηµένη χώρα, δεν είναι µια χώρα µέσα στα µνη-
µόνια. Είναι µια χώρα που µπορεί να σχεδιάζει και βραχυπρόθε-
σµα, αλλά και µακροπρόθεσµα, να αντλεί τους αναγκαίους πό-
ρους για την υλοποίηση των σχεδιασµών της και βεβαίως στο
πλαίσιο αυτής της διαδροµής να εντάσσει και όλες τις πολιτικές,
όλες τις κοινωνικές και όλες τις αυτοδιοικητικές δυνάµεις. Άρα
το τι έγινε στην Ελλάδα µε το ρυθµιστικό του 2014, κύριε Καρα-
γιάννη, είναι απολύτως και αποκλειστικά αποτέλεσµα της χρεο-
κοπηµένης Ελλάδας που εσείς δηµιουργήσατε.

Έχουµε φύγει από το 2014. Είµαστε σε µια νέα εποχή. Και εί-
µαστε σε µια νέα εποχή που σαφώς αν υπάρχει πολιτική βού-
ληση, θα επέτρεπε σε µία κυβέρνηση που θα είχε πραγµατικά τη
διάθεση να προχωρήσει προς αυτή την κατεύθυνση, σήµερα να
πει κατ’ αρχάς: «Ναι, συµφωνούµε. Πρέπει να υπάρχει επέκταση
προς αυτή την κατεύθυνση, προς το Κερατσίνι, τη Δραπετσώνα,
το Πέραµα και τη Σαλαµίνα και γι’ αυτό ξεκινάµε τις προπαρα-
σκευαστικές ενέργειες.», αυτό, δηλαδή, που δεν λέει η Κυβέρ-
νησή σας και που δεν είπατε εσείς εκπροσωπώντας την Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη πριν από λίγο.

Τελικά, κύριε Πρόεδρε και κύριε Καραγιάννη -και κλείνω µε
αυτό-, υπάρχουν πολλοί λόγοι για τους οποίους οι πολίτες της
Β’ Πειραιά -και καθηµερινά αυτοί οι πολίτες αυξάνονται σε
αριθµό- πιστεύουν ακράδαντα ότι αυτή η Κυβέρνηση πρέπει να
φύγει το συντοµότερο. Εσείς σήµερα τους δώσατε έναν παρα-
πάνω λόγο. Τους είπατε ότι πρέπει να φύγετε το συντοµότερο
δυνατόν, για να µπορέσουν µέσα από µία προοδευτική κυβέρ-
νηση µε Πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα να ξεκινήσουν το συν-
τοµότερο δυνατόν οι απαραίτητες προπαρασκευαστικές διαδικα-
σίες, µελέτες και ενέργειες, προκειµένου αυτό το οποίο είναι
απολύτως δίκαιο και απολύτως αναγκαίο γι’ αυτές τις περιοχές
να γίνει το συντοµότερο δυνατόν πραγµατικότητα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Ραγκούση, σας είπα και στην πρωτοµιλία µου ότι έχουµε

πραγµατικά µια πολιτική διαφορά. Και η διαφορά η δική µας είναι
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ότι εµείς -ευρύτερα η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας και η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη- όταν εξαγγέλλουµε έργα, τα
εξαγγέλλουµε, ξέρετε, όταν έχουµε στα χέρια µας µελέτες και
τεχνοοικονοµικά µοντέλα. Εµείς δεν συνηθίζουµε να λέµε: «λεφ-
τά υπάρχουν» και δεν συνηθίζουµε και να υπηρετούµε τέτοιες
κυβερνήσεις. Εµείς αυτή τη στιγµή υπηρετούµε µία Κυβέρνηση,
η οποία έχει τον µεγαλύτερο µέσο όρο ανάπτυξης σε όλη την
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αυτή είναι µια πραγµατικότητα που εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι
σας ενοχλεί, αλλά αυτή είναι µια πραγµατικότητα. Αντιµετωπί-
ζουµε τρεις κρίσεις αυτή τη στιγµή, µε την ενεργειακή ουσια-
στικά να έχει φέρει τα µεγαλύτερα προβλήµατα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και βλέπετε πώς σεβόµαστε όλους τους πολίτες. Αυτή
είναι µια µεγάλη διαφορά µε εσάς.

Ξέρετε, η διαφορά είναι ότι αναφερθήκατε στο 2014. Δεν µας
είπατε, όµως, ότι υπήρχε και 2015 και υπήρχε και µια κυβέρνηση
µέχρι το 2019. Τι ακριβώς έκανε για τους κατοίκους της Β’ Πει-
ραιά; Απολύτως τίποτα, ούτε για το µετρό ούτε για την υποθα-
λάσσια ούτε για κανένα έργο. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν
παρέδωσε στον ελληνικό λαό κανένα µεγάλο έργο. Ούτε δηµο-
πρατήσατε ούτε παραδώσατε.

Η διαφορά µας, λοιπόν, είναι ότι εµείς δηµοπρατήσαµε µέχρι
αυτή τη στιγµή δέκα δισεκατοµµύρια έργα και έχουµε συµβασιο-
ποιήσει ήδη πέντε δισεκατοµµύρια έργα και προχωράµε σε πα-
ραδόσεις έργων. Ξέρετε, ο σχεδιασµός µας αφορά συνολικά το
λεκανοπέδιο Αττικής. Όταν, όµως, εξαγγείλουν κάτι είτε ο Πρω-
θυπουργός είτε ο Υπουργός είτε όλοι οι αρµόδιοι φορείς, θα εί-

µαστε απόλυτα έτοιµοι και έντιµοι απέναντι στους πολίτες να
τους πούµε πότε θα ξεκινήσουµε, ποιος είναι ο χρονοπρογραµ-
µατισµός µας και ποιο είναι το χρονοδιάγραµµά µας για την ολο-
κλήρωση αυτών των έργων.

Εµείς δίνουµε µεγάλη έµφαση στους κατοίκους της Β’ Πει-
ραιά, ώστε εκείνη η περιοχή να αποκτήσει αυτά τα έργα και γι’
αυτό σε εκείνη την περιοχή προχωρούν διάφοροι διαγωνισµοί.
Η Δυτική Περιφερειακή Αιγάλεω µε τους κόµβους του Σχιστού
και του Σκαραµαγκά ουσιαστικά βοηθά όλη την περιοχή, όπως
και η υποθαλάσσια, αλλά και όλος ο ευρύτερος σχεδιασµός της
Κυβέρνησής µας προχωρά γι’ αυτές τις περιοχές. Αυτή είναι η
µεγάλη διαφορά και αυτή τη διαφορά πολύ σύντοµα θα τη δείτε,
το αµέσως επόµενο εξάµηνο στην κάλπη, όταν θα γίνουν οι εκλο-
γές, κύριε Ραγκούση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε. Καλή

συνέχεια και στους δύο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.26’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Πέµπτη 10 Νοεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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